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Hana Masáková, 
starostka Kopidlna

Vážení spoluobčané,
dovolte mi přivítat vás v tomto vydání Kopi-

dlenských listů.
Nový rok jsme začali s  dalšími opatřeními 

a trváním nouzového stavu. Zákaz vycházení 
po 21. hodině, omezení návštěv, do škol mohly 
docházet pouze děti z 1. a 2. třídy a děti z ma-
teřské školy. I když jsme odolávali dlouho, na-
konec jsme ale i kopidlenskou mateřskou školu 
koncem měsíce ledna museli uzavřít z důvodu 
výskytu covidu-19 a  karantény. Totéž se opa-
kuje na  přelomu února a  března. Je to nepří-
jemné pro děti, které prochází testováním, 
ale je to také velmi omezující pro rodiče, kteří 
musí s  dětmi zůstat doma. Již tak ohrožená 
ekonomika prohlubuje finanční problémy jed-
notlivých domácností. Služby, obchody a  re-
staurace jsou dále uzavřené a  v  jednotlivých 
rozhodnutích vlády se stále nepočítá s  jejich 
otevřením. Naší snahou bylo podpořit podni-
katele v městských prostorách odpuštěním ná-
jmu. Ale bude to stačit k jejich přežití? Korona-
virová doba je dlouhá, a ani nadále nemáme 
jasno, kterým směrem se bude ubírat. Nezbývá 
než věřit, že nová nařízení – nošení respirátorů, 
zákaz cestování mezi okresy a testování ve fir-
mách – povedou ke zlepšení situace.

Nemocnost zasáhla do rekonstrukce školy
Nákazou covidem-19 byla zasažena i doda-

vatelská firma, která realizuje stavební práce 
na  budově ZŠ II. stupně. Na  tři týdny se za-
stavily práce kmenových zaměstnanců firmy. 
Proto jsme v zastupitelstvu přistoupili k posu-
nutí termínu realizace vnitřních prostor do za-
čátku dubna. I  přes zdravotní potíže se práce 
ve vnitřních prostorách chýlí ke konci. Výmal-

by jsou provedené ve  všech třech patrech, 
pokládají se koberce a lina do tříd a kabinetů, 
osazují se parapety na  chodbách, finišují za-
čišťovací práce pro otvory výtahu. Pokračovaly 
činnosti spojené s elektroinstalací ve spojova-
cím koridoru a práce na zateplení střechy kori-
doru. V dílnách jsou práce z velké části hotové, 
sociální zázemí, omítky, podhledy, okna, pod-
laha. Práce na fasádě budou zahájeny, jakmile 
se zlepší počasí. I  přes komplikace s  nemocí 
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probíhají na stavbě kontrolní dny. Další kroky 
k  úspěšnému zrealizování akce jsou spojené 
s výběrovými řízeními na vybavení nábytkem 
a vybavení informačními technologiemi. Jako 
poslední probíhá příprava objednávek k  vy-
bavení odborných učeben pomůckami. Před-
pokládáme schválení vybraných dodavatelů 
koncem dubna.

První dotace na vodovody jsou skutečností
Realizujeme kroky k přípravě výběrového ří-

zení na akci Přívodní vodovod Psinice–Ledkov, 
na  kterou jsme sehnali dotaci z  Národního 
programu životního prostředí ve výši 3 mil. Kč. 
K této akci jsme připravili i druhou část výbě-
rového řízení na  rozvody vody v  obci Ledkov, 
která však bude podmíněna přidělením dota-
ce. Zde v nejbližších dnech očekáváme vypsání 
dotačního titulu národní dotace a  následně 
vložení naší žádosti. Předpoklad realizace díla 
je v roce 2022.

Také u  akce Vrty Mlýnec jsme byli úspěšní 
v  žádosti o  dotaci a  v  současné době směru-
jeme administrativní kroky k  vypsání výběro-
vého řízení. Předpokládaný termín realizace je 
jaro 2022.

Naděje pro kanalizaci Pševes–Drahoraz
Dále se snažíme posunout k nějakému řeše-

ní akci Kanalizace Pševes–Drahoraz. Zrealizo-
vali jsme již mnoho kroků směřujících k získání 
dotačních prostředků ať už ze strany města, 
nebo za  pomoci Vodohospodářské obchod-
ní společnosti, a.  s., Jičín. Možnosti žádostí 
o  dotaci ze strany města nejen z  evropských, 
ale i  z  národních fondů byly pro naše město 
nedostupné anebo šlo jen o  dotace s  nízkou 
finanční podporou a  pro rozpočet města fi-
nančně náročné. Proto nám s podáním žádos-
ti o  dotaci pomohla VOS Jičín, ale po  výběru 

dodavatele došlo v  zastupitelstvu (září 2018) 
k  zamítnutí realizace akce z  důvodu velkého 
podílu, který by mělo město financovat. Od té 
doby se pokoušíme najít vhodný dotační titul 
nebo změnu technologie čerpání. V  prvním 
čtvrtletí letošního roku probíhaly další konzul-
tace k této akci na jednotlivých ministerstvech. 
Výstupem jsou pro nás příznivé zprávy a před-
pokládá se vypsání dotačního titulu s  dotač-
ní podporou 70  % z  uznatelných nákladů. 
Do léta bychom mohli mít přesnější informace.

Elektřina a osvětlení jsou na řadě
Společnost ČEZ, a. s., nás po mnoha jedná-

ních a urgencích z naší strany informovala, že 
provedla výběrové řízení na  dodavatele stav-
by vložení kabeláže do země v ulicích Jičínská, 
Nerudova, U  Trati, K  Bažantnici a  Lipová, kde 
provede město opravu části veřejného osvět-
lení. Termín realizace se odkládal ze strany 
společnosti ČEZ již mnohokrát. Po  obdržení 
závazných termínů realizace duben–září 2021 
pevně doufáme, že se dílo podaří.

Dění v době plné překážek
Z důvodu pandemie se nemůžeme potkávat 

na  kulturních akcích, ale i  přes tato omezení 
se vám snaží vedoucí Kulturního a  vzděláva-
cího centra přichystat zábavu trochu jinou 
formou. Informace jsou postupně zveřejňo-
vány na  webových stránkách, facebooku 
a  letáku města Kopidlna. Redukovaný provoz 
knihovny, výdej okénkem, je sice omezením, 
ale přece jen máte možnost zapůjčit si své ob-
líbené čtení. Sportovní hala využila uzavření 
k postupným opravám, výmalbám a vylepšení 
jednotlivých prostor budovy. Dále se vedoucí 
sportovní haly chystá na  příměstské tábory, 
které jsou plánované na letní měsíce. Zájem je 
velký a věříme, že je budeme moci uskutečnit.

Závěrem mi dovolte popřát hodně zdraví 
a  mnoho sil, abychom se udrželi v  dobré ná-
ladě, aby řádící vir měl minimální šanci. Přeji 
vám krásné jarní měsíce.

Hana Masáková, starostka
(mezititulky KL)

Podmínky ke  sportování a  zdravému pohybu narážejí v  posledním roce na  růz-
né překážky. Někdy pomůže sama příroda. Začátkem února vykouzlila z „jezera“ 
na louce za KVC velkorysé kluziště.                                                                                                   (kl)
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Roční plán rozvoje města Kopidlna na rok 2021

Bývalý školní statek čeká další rekonstrukce.  
Na řadě je zázemí Místního hospodářství a sběrný dvůr

Investice zahrnuté v rozpočtu k 16. 12. 2020

Název akce Realizační částka 
v roce 2021 Dotace ve výši Dotace Poznámky K nalezení v rozpočtu

Revitalizace náměstí 
Kopidlno – chodník I

425 000 Kč 0 Kč Jedná se o závěrečnou zprávu – archeologové. 18. Silnice

Rekonstrukce ZŠ II. 
st – budova II. st.

34 000 000 Kč 29 307 000 Kč
„IROP 
OPŽP“

Náklady na realizaci rozběhnuté investiční akce: 24 000 000,- stavební 
práce + TDI + AD + BOZP, 10 000 000,- ITC + nábytek

21. Nebytové hospodářství

Vodovod Ledkov,  
Vrty Mlýnec

400 000 Kč 0 Kč NPŽP, KHK

Předpokládané náklady na realizaci akce jsou 11 000 tis. Kč. (vodovod 
Ledkov), 1 100 tis. Kč (vrty Mlýnec). Vodovod Ledkov – žádost o dotaci 
podaná na přivaděč (Psinice–Ledkov), byla odsouhlasena dotačním 
orgánem, obdrželi jsme ROPD ve výši 3 000 tis. Kč. Na rozvody v obci 
bude požádáno do dotačního titulu KHK do 03/2021, kde můžeme 
zažádat o max. 3 500 tis. Kč. Dále bylo požádáno o dotaci na rozvody 
v obci NPŽP, výstup by měl být znám v 1. Q. 2021. Předpoklad realizace 
celé akce 2022. Vrty Mlýnec – předpokládaná realizační částka je 1 000 
tis. Kč, ROPD jsme obdrželi na Vrty Mlýnec ve výši cca 700 tis. Kč. Částka 
v rozpočtu pro rok 2021 obsahuje dotační management a VŘ na obě 
akce. 

5. Pitná voda

Veřejné osvětlení 
Jičínská

490 000 Kč 0 Kč Realizaci provede z větší části MH. 22. Veřejné osvětlení

Nákup parcel Luční II 1 853 000 Kč 0 Kč Splátky rozděleny dle domluvy s majiteli. 23. Místní hospodářaství

Protipovodňový 
varovný systém 

85 000 Kč 0 Kč NPŽP 
Předpokládané nákl. na realizaci akce: 3 900 tis. Kč, spoluúčast města: 
1 100 tis. Kč. ROPD jsme obdrželi ve výši 2 800 tis. Kč. V rozpočtu pro rok 
2021 je počítáno s VŘ + management dotace ve výši 85 tis. Kč.

22. Veřejné osvětlení

Místní hospodářství – 
školní statek

200 000 Kč 0 Kč Realizaci provede MH. 21. Místní hospodářství

Sběrný dvůr 5 350 000 Kč 2 900 000 Kč OPŽP
Realizace bude zahájena 08/2021. Stavba 5 000 tis. Kč, 350 tis. TDI, 
BOZP, AD + dotační management

7. Komunální odpad

CELKEM 42 803 000 Kč 32 207 000 Kč

PD – projektová dokumentace 
ŽoD – zpracování žádosti o dotaci 
VŘ – zpracování výběrového řízení na dodavatele 
NPŽP – Národní program Životního prostředí 
ROPD – rozhodnutí o přidělení dotace

Vypracoval:
Ing. Hana Masáková, MBA
Ing. Martina Procházková, MPA

Roční plán rozvoje města Kopidlna v  roce 2021 schválilo Zastupitelstvo 
města Kopidlna dne 16. 12. 2020 usnesením č. 210/15/3/1/2020.

Prostory bývalého školního statku po od-
koupení městem se připravují k další etapě 
výstavby na  základě plánovaného využití 
těchto prostorů. Nabytý areál měl být využit 
pro rekonstrukci a vznik nové požární zbroj-
nice, zázemí pro pracovníky Místního hos-
podářství a  nový sběrný dvůr provozovaný 
městem.

Nyní aktuálně probíhá v  prostorách ur-
čených pro Místní hospodářství stavební 
připravenost před provedením izolace stro-
pu, na kterou je již uzavřena smlouva o dílo 
s termínem do 31. 3. 2021. Veškeré přípravné 

práce jsou realizovány pracovníky Místního 
hospodářství a jedná se zejména o tyto prá-
ce: Připravit nosnou dřevěnou konstrukci 
uchycenou do  stávajících ocelových vazní-
ků, na horní hranu položit a dobře vypnout 
pojistnou hydroizolaci, provést přípravu 
zavěšeného podhledu, tedy připravit kom-
pletní SDK nosný rošt, provést obalení kleš-
tin a jiných dřevěných prvků smršťovací fólií, 
připravit veškeré instalace a prostupy skrze 
stropní konstrukci, připravit průlez na půdu 
a  kolem komínů provést nalepení desek 
z tuhé minerální izolace.

Dále pracovníci Místního hospodářství při-
pravují venkovní prostory určené k výstavbě 
sběrného dvora. Jedná se hlavně o výřez a li-
kvidaci náletových dřevin podél stávajícího 
oplocení, demolici dřevěné kůlny a  odstra-
nění rozličného zařízení z těchto venkovních 
ploch, aby firma zhotovitele sběrného dvora 
měla tyto plochy bez jakékoli zátěže. Firma 
zhotovitele sběrného dvora byla již vybrána; 
předpokládaný termín realizace: zahájení sr-
pen 2021, dokončení srpen 2022.

Josef Tomášek
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Jak do knihovny v režimu 
výdejního okénka

Mikulášská nadílka 
netradičně

Skřítkovi jste vymysleli už 
spoustu jmen

Od  začátku roku je knihovna Ko-
pidlno otevřena v  režimu výdejního 
okénka. Probíhá výdej objednaných 
výpůjček, vracení knih a  platba čte-
nářského poplatku. Knihy objednávej-
te telefonicky (724 773  142), e-mailem 
(knihovnakopidlno@kopidlno.cz) nebo 

přes online katalog. Maximální výpůjčka 
10 knih. Jako ochrana nosu a úst je dopo-
ručen respirátor nebo obdobný prostředek 
splňující požadavek filtrační účinnosti nej-
méně 94 procent podle příslušných norem 
(např. FFP2 či KN95). Nakupujeme pro vás 
nové knihy.

V minulém čísle KL jsme vám předsta-
vili nového knihovního skřítka. Skřítek se 
u nás zabydlel, ale stále neviděl v knihov-
ně děti, což ho velice mrzí. Občas zahléd-
ne dospělého čtenáře, který navštíví vý-
dejní okénko, ale to není ono.

Jméno skřítek zatím nemá, ale vašich 
tipů máme hodně: Dobráček, Štístko, 
Honzík, Filípek, Kopísko, Knihulínek Ko-
pidlenský, Slávek, Vilík, Štefan, Písmáček, 
Kopísek, Moudráček, Knihovníček, Kopej-
sek, Kopidlák, Kopidníček, Matýsek, Ram-
pelník, Ervín, Béda, Evelín, Eda, Knihomí-
lek, Knihula, Záložka, Písmenko, Bukvička, 
Literka, Kopidlánek Sečtělý, Kopidlenka 
Sečtělá, Arnošt, Kopimol, Komníček, Ko-
pilík, Kopišlik, Hylmarkop, Kopikřídlo, 
Kopišachtík, Kopisálek, Kopiladík, Kopi-
lín, Stulíček, Knížek, Knihopidl, Knihomol, 
Louskáček, Kniháček, Knihálek, Knihulka, 
Myslík.

Schází se nám krásná i  netradič-
ní jména. Další tipy pište na  e-mail 
knihovnakopidlno@kopidlno.cz nebo 

jméno napište na  papír a  vhoďte 
do schránky u KVC nebo nám ho můžete 
přijít říci, až znovu otevřeme.

Nezapomeňte, že vybírat budeme spo-
lečně.                                      Knihovnice Míša

Nové knihy v knihovním fondu

V době koronaviru jsme nemohli uspořá-
dat klasickou mikulášskou nadílku, vymysle-
la jsem proto facebookovou výzvu, na zákla-
dě které měly děti nakreslit obrázek na téma 
Mikuláš, čert a  anděl. Své dílo do  schránky 
u KVC vhodilo 52 dětí. Za krásné obrázky do-
staly sladké balíčky.

Míša Havelková
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Sportovní hala maluje, opravuje, plánuje  
a těší se na otevření

Začátek každého nového roku byl doposud 
vždy ve znamení „jedeme od rána do večera“. 
Tento rok je však nejen pro naši sportovní 
halu smutnou výjimkou. V lednu dále zůstává 
na našich vstupních dveřích nápis „Z důvodu 
nařízení vlády ZAVŘENO“. Nezbývalo než na-
startovat záložní plán, tedy pustit se do oprav 
výmalby ve  všech prostorách kromě velké 
haly a  oprav všeho druhu, včetně podlahy 
na sále číslo 3 – posilovna. Tyto činnosti jsme 
původně plánovali až na léto, kdy je obsaze-
nost haly nízká.

Zaměstnanci místního hospodářství si 
na  nás postupně mezi odklízením sněhu 
a jinými povinnostmi našli čas od druhé po-
loviny ledna. Začali jsme podlahou v posilov-
ně, na některých místech byl pod kobercem 
rozdrcený beton, který jsme nahradili novým 
a celá podlaha se tak zpevnila. Aby nedochá-

zelo k  opakovanému poškození při cvičení 
s  těžkým posilovacím náčiním, objednali 
jsme speciální pryžovou podlahu pro fitness 
prostory, alespoň pro tu část posilovny, kde 
se cvičí s těžkými činkami. Místa, kde dochází 
k poškozování stěn, jsme nechali obložit jed-
noduchými deskami a celý sál tak získal nový 
vzhled. Dále jsme malovali chodbu a kance-
lář v  prvním patře, toalety, schodiště, chod-
by a  šatny v  přízemí. Většími opravami pak 
prošel prostor pro nářadí u velké haly, který 
jsme také nechali obložit deskami z dřevotřís-
ky a  zabránili tak dalšímu poškozování stěn 
při ukládání těžkých stojanů na sítě a dalšího 
nářadí. Jednalo se o  první malování vnitř-
ních prostor haly za 12 let jejího provozování 
a myslím, že už to bylo potřeba. Uvidíte sami, 
až vás budeme moct znovu přivítat na někte-
ré z nabízených aktivit.

Ráda bych moc poděkovala zaměstnan-
cům místního hospodářství, kteří se neza-
lekli našich požadavků při malování a ochot-
ně opravili a zařídili vše, co jsme považovaly 
za potřebné.

Pro volejbalisty jsme objednali sadu no-
vých míčů, už se těším, až je vyzkoušíme. 
Také jsme se pustili do  přípravy nových 
webových stránek sportovní haly, doufáme, 
že vás zaujmou a  budou přehlednější než 
stávající. Do  budoucna plánujeme využití 
rezervačního systému pro posilovnu. Plánu-
jeme příměstské tábory určitě ve  dvou ter-
mínech, pokud bude velký zájem, rádi přidá-
me a můžeme pak v turnusech děti oddělit 
věkově a  přizpůsobit jednotlivé programy. 
Těšíme se na vás.

Dáša Hlubučková
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Jak jsme cvičili v roce 2020  
aneb jak jsme zavírali a otevírali

Rok 2020 na sportovní hale se vyznačoval 
převážně neustálým uzavíráním a  znovu-
otevíráním sportovišť. Takže bych ho jako 
svůj první rok v novém zaměstnání nazvala 
rokem „zavíracím“. V tomto duchu samozřej-
mě probíhal i konec roku. V září jsme se vrhli 
do nové sezóny, vítali nadšeně nové zájem-
ce v nových aktivitách, děti se nám jen těžko 
vešly na  halu při volejbalu a  badmintonu, 
nová posilovna si rozhodně nemohla stěžo-
vat na nezájem cvičících, abychom s velkým 
zklamáním 9. října vyvěšovali znovu ceduli 
s  nápisem „ZAVŘENO“. Říkali jsme: nevadí, 
zase nás co nevidět otevřou. A  skutečně 
otevřeli, 3. prosince jsme ceduli zvesela tr-
hali na  cáry a  začali cvičit, sice za  přísných 
opatření a  s  rouškami, ale i  to jsme zvládli. 
Bohužel radost vydržela opravdu krátce, 
18. prosince se opět zavíralo a hala si po 11 
letech svého provozu musela zvyknout, že je 
o vánočních prázdninách nevyužitá a úplně 
prázdná.

Takže co jsme vlastně v těch krátkých vol-
ných chvílích stihli. Nově se otevřel kroužek 
kickboxu s  trenérem Martinem Sýkorou. 
Na  první lekci přišly dvě dívky, ale každá 
další znamenala minimálně jeden přírůstek 
v  podobě nového cvičence, takže v  pro-
sinci boxovalo už deset nadšených boxerů 
ve věku od 6 do 45 let (pokouším se odhad-
nout věk tatínků, kteří nejprve přivedli své 
děti a další lekci už boxovali s nimi). Nebojím 
se říct, že se tu vytvořila skvělá parta lidí. Pan 
Sýkora se s námi bohužel rozloučil ještě před 
znovuzavřením sportovní haly a odstěhoval 
se zpátky do Prahy. Pro tuto aktivitu hledá-
me nového lektora. Nebojte, někoho určitě 
najdeme.

Po  roce přerušované práce na  sportovní 
hale mohu zcela zodpovědně prohlásit, že 

nejlepší sportování je s  dětmi. Kromě pří-
městských táborů, které se vydařily a  plá-
nujeme nové i v tomto roce, jsem se nejvíc 
těšila na volejbal. Děti tato hra moc baví a je 
to vidět. V lednu přišly a učily se alespoň ně-
jak odehrát svoje první balóny, a teď smečují 
a podávají tak, že se bojíme jejich nahrávky 
vybírat. Jen tak dál, v letošním roce bychom 
rádi pozvali na přátelské utkání týmy z okolí 
a porovnali tak výkony našich dětí s ostatní-
mi. Stejně tak badminton, budeme muset 
„vylovit“ nějaký další termín a děti rozdělit. 
Více než 20 dětí opravdu na  halu nedáme. 
Máme jenom tři sítě. Každé úterý se pěkně 
rozeběhl kroužek aerobiku pro děti, taky 
krásná účast. Kroužek vedla Radka Najmano-
vá z Libáně a je připravená pokračovat i na-
dále. Úterky a čtvrtky pak patřily nově oddílu 
stolního tenisu Jičíněves pod vedením Jiřího 
Machuly, také se těšíme na  pokračování 
i v tomto roce.

Další mně milou skupinou jsou ženy, kte-
ré neúnavně lámou svoje těla na  hodinách 
jógy. Děkujeme paní Gaubmanové, čtvrteční 
ranní i pondělní odpolední lekce jsou výbor-
né. V úterní podvečer s paní Jarošovou běží 
lekce jógy pro dvě skupiny cvičících. Snad 
znovu navážeme na všechny tyto lekce.

Na velké hale stihli příznivci volejbalu pro 
dospělé pouze dva páteční podvečery a fot-
balisté a  nohejbalisté jenom několik málo 
hodin z podzimních tréninků pod střechou. 
Jsem ráda, že přežili i všichni, kteří v prosinci 
sportovali v rouškách. Není to žádný zvláštní 
sportovní zážitek, ale zvládli jsme to.

V  září jsem několikrát otestovala trasy 
v  Krkonoších, také směrem na  Sněžku, po-
kud bude zájem, můžeme vyrazit a snad se 
se mnou neztratíme.

Konečně jsem také vyzkoušela lekci léta-

cí jógy v  Recall centru v  Sedmihorkách. Je 
to moc zvláštní, specifická forma jógového 
cvičení, ale pro bolavá záda výborná. Poři-
zovací cena jednoho takového certifikova-
ného závěsu se pohybuje kolem 7000 Kč, 
takže o tomto sportu můžeme zatím jenom 
přemýšlet. Ale všem, kdo mají rádi jógu, do-
poručuji vyzkoušet.

Přejeme vám všem, a hlavně nám, zaměst-
nancům sportovní haly, aby se život co nej-
rychleji vrátil do normálu a abychom vás tu 
mohli vítat na všech sportovních aktivitách.

Dáša Hlubučková

Volejbal v rouškách. Kick box. Dáša a létací jóga.

Cesta na Sněžku.
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Rok 2020 byl pro všechny rokem zvlášt-
ním, hodně jiným, než bychom si kdy do-
vedly představit. Myslely jsme, že nás ne-
může nic zastavit. Měly jsme všechno, co 
jsme si dovedly vysnít, spolku se dařilo, 
naše akce i  kroužky se těšily čím dál větší 
oblibě, měly jsme svoji úžasnou klubovnu. 
K  tomu všemu spoustu neskromných plá-
nů, na  jejichž realizaci jsme se moc těšily. 
No a co se nestalo? Přišel covid a postavil 
před nás velkou stopku. Z  počátku jsme 
věřily, že všechno brzy pomine a  my se 
zase vrátíme do  našeho běžného režimu. 
Spojily jsme svoje síly, a abychom byly as-
poň trochu prospěšné v tak náročné době, 
začaly jsme šít roušky. Těch jsme nakonec 
našily přes 600 ks a obdarovaly jsme jimi ty, 
kteří je nejvíc potřebovali – obyvatele měs-
ta Kopidlna, děti MŠ Kopidlno, klienty do-
mova v  Rožďalovicích, nemocnici v  Jičíně, 
nemocnici v Kolíně, oblastní charitu Jičín.

První jarní měsíce utekly celkem rych-
le a  my pořád doufaly, že aspoň některé 
z našich akcí budeme moci uspořádat. Blí-
žil se termín první z  nich – „Sportovního 
odpoledne pro rodiny s dětmi“, které bylo 
plánované na  9. 5. 2020. A  my stály před 
rozhodnutím, zda ho uspořádat s možností 
omezeného počtu návštěvníků, nebo ho 
přesunout na jiný termín. Nakonec vyhrála 
druhá varianta a  nám se přes nemalé úsi-
lí podařilo akci přesunout na  29. 8. 2020. 
Můžu říct, že to byla úspěšná akce, kterou 
navštívilo navzdory divokému počasí přes 
200 návštěvníků. Děti si užily plno zábavy 
s mimoni, vyzkoušely si, jak vypadá cirkus 

trochu jinak, a  také zažily trochu adrena-
linu při závodu na  odrážedlech a  kolo-
běžkách. Po celou dobu programu se děti 
mohly zabavit i  na  několika dalších atrak-
cích – mohly si vyzkoušet rybolovnou tech-
niku, airsoftové střílení, jízdu na  ponících, 
udělat si zábavnou fotku ve fotobudce, ne-
chat si něco hezkého namalovat na obličej 
nebo naplést barevný copánek a  k  tomu 
si vyrobit něco na  památku ve  tvořivých 
dílničkách. A  jelikož se jednalo o  charita-
tivní akci, nutno zmínit, že tentokrát jsme 
obdarovaly spolek Ichtyóza, který pomáhá 
lidem trpícím tímto onemocněním, a  také 
malou Dominičku, která přežila vážnou 
autonehodu a  dodnes se potýká s  vážný-
mi zdravotními problémy. Celková částka, 
kterou jsme darovaly, byla 16  000 Kč. Této 
částky jsme dosáhly především díky boha-
té tombole pořízené ze štědrých příspěvků 
od sponzorů.

A  co dalšího se nám povedlo? O  prázd-
ninách jsme uspořádaly již tradiční pří-
městský tábor. Původně plánovanou ka-
pacitu jsme opět z důvodu velkého zájmu 
přeplnily, a  tak jsme se v  týdnu od  20. do   
24. 7. 2020 potkávaly s 26 dětmi. Tentokrát 
místem naší základny bylo KVC v Kopidlně, 
což se ukázalo jako velmi dobrá volba. Celý 
týden jsme opět měly program bohatý jak 
na  sportovní aktivity, tak na  tvoření a  vy-
razily jsme i  na  výlet, tentokrát vláčkem 
do  Rožďalovic na  procházku kolem Hol-
ských rybníků. Děti byly velmi spokojené 
a my už se těšíme na další rok.

Poslední akce, kterou se nám povedlo 

v tomto roce uskutečnit, byl srpnový výlet 
do Krtkova světa v Praze. Podařilo se nám 
naplnit celý autobus. Počasí nám přálo 
a my si s dětmi celý výlet moc užily.

Další plánované akce jsme bohužel mu-
sely zrušit. Z  důvodu nepříznivého vývoje 
kolem pandemie covidu-19 jsme nemohly 
zrealizovat „Pohádkový park“ ani „Dýňová-
ní“. A  bohužel se v  důsledku všeho, co se 
událo, naplnily naše nejhorší představy 
a na konci října jsme se musely vzdát naší 
klubovny. Nebylo to snadné rozhodnutí. 
Bohužel však již nebylo v našich silách udr-
žet si tyto prostory, za které bylo třeba pla-
tit nájem. Během roku jsme přišly o všech-
ny příjmy, díky kterým jsme si mohly vlastní 
klubovnu dovolit. Jednalo se jednak o pří-
jmy z  jednotlivých akcí a  jednak o  příjmy 
z  pravidelných kroužků, díky kterým měla 
klubovna největší využití. Proto došlo k to-
muto logickému vyústění.

Co zmínit na  závěr? Přese všechno ne-
ztrácíme víru, že se nám zase podaří nasko-
čit do toho našeho rozjetého vlaku. Těšíme 
se, že zase budeme moci plánovat další 
akce, že budeme moci trávit čas s  dětmi 
na kroužcích a že se zkrátka budeme moci 
setkávat se všemi našimi příznivci, jak jen 
to půjde. Veškeré úsilí, které věnujeme prá-
ci pro spolek, nás naplňuje úžasným poci-
tem, že děláme něco dobrého pro ostatní, 
především pro rodiny s  dětmi. Kousek zá-
zemí nám v  naší původní klubovně přece 
jen zůstal, takže na  závěr nezbývá říct nic 
jiného, než že se těšíme brzy na viděnou!

Veronika Žižková

Přes komplikace Kopidlenské žížalky 
pomáhaly rukama i finančně

Zapomeňme na politické strany, protože 
to je jen velké divadlo, které nikam neve-
de, nemá trvalou budoucnost a  rozděluje 
společnost. Já se držím slova Pána Ježíše, 
který radí, jděte jedním směrem. Ono v ka-
ždé politické straně jsou dobří a špatní lidé. 
Já jsem se snažil mít kamarády, s  kterými 
jsme politiku neřešili a  neztráceli zbytečně 
čas. Věnovali jsme se s láskou nám svěřené 
práci.

Nikdy nemohu zapomenout na  věrného 
kamaráda Karla Šoltyse, bývalého předse-
du okresu. Karel byl rodák z Běchar, vyučen 
pekařem. Pekařská těžká práce mu vryla 
pevný a  správný charakter, který ho pro-
vázel celý život. Věnoval se také malířství 
a řezbářství. V Běcharech takřka v každém 

baráku je jeho obraz, který vždy věnoval 
zdarma. V kulturáku je obrazů několik a vy-
řezaný Švejk ze dřeva takřka v  životní ve-
likosti.

Nemohu zapomenout ani na  krajského 
zastupitele, spravedlivého člověka, Otaka-
ra Rumla ze Staré Paky.

Kus krásného života jsem prožil s  učite-
lem Oldou Suchoradským. Já jsem dělal 
předsedu včelařské organizace v  Kopidlně 
a  Olda jednatele. My jsme využívali naše 
vzájemné schopnosti s  láskou mezi sebou 
ve prospěch organizace. Byli jsme v tu dobu 
nejlepší organizací na  okrese Jičín. Pořá-
dali jsme různé včelařské přednášky pro 
naše členy, ale i  pro širokou veřejnost. Na-
příklad v místním kině přednášel zajímavě 

o významu včel pro přírodu, ale i pro zdra-
ví člověka, Evžen Báchor, špičkový včelař 
z  Pardubic. Dělali jsme v  místní sokolovně 
včelařské plesy pro širokou veřejnost, kde 
nám hrála Hradní stráž. Jako jediná or-
ganizace na  okrese jsme měli dva včelař-
ské kroužky, Olda na  škole v  Kopidlně, já 
na škole v Běcharech. Každoročně jsme jez-
dili s dětmi na krajské soutěže. Jedna tako-
vá proběhla i na našich školách v Kopidlně 
a  Běcharech. Každý rok jsme organizovali 
Okresní včelařské dny v Židovicích na hřišti 
a v sokolovně. Nikdy jsme neměli žádný ne-
řešitelný problém. Nikdy nás nezatěžovala 
politika a v tom je právě ta lidskost a poho-
da a láska.

Antonín Erben

Kamarádi dle charakteru
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Kompenzační pomůcky,
vítaný pomocník

Léčit se, rehabilitovat v domácím prostředí, 
mít kolem sebe rodinu je velmi důležité pro 
zlepšení zdravotního a psychického stavu se-
niorů, lidí po  úrazu nebo lidí se zdravotním 
postižením.

Polohovací elektrické postele, invalidní vozí-
ky, chodítka, motomedy, schodolezy, zvedáky, 
koupelnové programy a  veškeré další druhy 
kompenzačních pomůcek lze zapůjčit v  roz-
sáhlé půjčovně v Nové Pace. Život bez bariér, 
z. ú., tyto pomůcky nabízí, zároveň může zajis-
tit svoz i odvoz vlastní dopravou přímo do mís-
ta bydliště zájemce.

Půjčovna v Nové Pace je v provozu již 15 let, 
má k dispozici více než 190 různých rehabili-
tačních a  zdravotních pomůcek. Výhodou je 
možnost profesionálního poradenství všem, 
kteří mají o  pomůcku zájem. To znamená, 
že koordinátor půjčovny vybere spolu se zá-
jemcem vhodnou kompenzační pomůcku, 
zaškolí, jak ji používat, zajistí případný odvoz 
do místa bydliště včetně montáže či demon-
táže při odvozu. Novinkou pro rok 2021 jsou 
i tzv. balíčky, které obsahují základní pomůcky 
při péči, kterými jsou pleny různých velikostí, 
ochranné pomůcky a  další hygienické vyba-
vení. Mnohdy z hospitalizace je propuštěn pa-
cient do domácí péče a rodina, než si zakoupí 
potřebné vlastní vybavení, ocení mít tento ba-
líček k dispozici.

Půjčovna se nachází v  Královéhradeckém 
kraji, v Nové Pace, Opolského 165, v areálu bý-
valého kláštera. Pomůcky lze zapůjčit do všech 
míst v ČR. Na www.zbb.cz jsou aktualizovány 
informace týkající se půjčovny. K dispozici jsou 
téměř všechny pomůcky i drobnosti, které za-
jistí mobilitu, soběstačnost, komfort pro všech-
ny, kteří musí trávit na lůžku většinu dne. Ceník 
zápůjček je zveřejněn na  našich webových 
stránkách včetně kontaktu na  koordinátora 
půjčovny. V  současné době je velmi důležité 
zajistit těm, o  které pečujeme v  domácnosti, 
ty nejlepší podmínky. To je základ pro psychic-
kou pohodu a zlepšení zdravotního stavu.

Na  tuto službu navazuje bezplatná služba 
sociálního poradenství. Pracovníci mohou po-
skytnout důležité informace v oblasti, jak a kde 
vybavit příspěvky pro osoby se zdravotním 
postižením. K dispozici je i nová brožura pod 
názvem „Rady pro začátečníky“. Informace se 
týkají vybavení příspěvků na  péči, invalidní-
ho důchodu, příspěvku na  mobilitu, průkazu 
ZTP, získání finančních příspěvků na  zajištění 
pomůcek, úpravu bezbariérovosti v  domác-
nosti a zahrnují mnohé další rady. Mnozí tento 
publikační materiál ocení a rychleji se mohou 
orientovat. Někteří potřebují pomoc s vybave-
ním poukazu na získání vlastní kompenzační 
pomůcky, jiní potřebují poradit, jak konkrétně 
zajistit bezbariérový přístup do domu nebo jak 
upravit domácnost pro člena rodiny, který se 
pohybuje na  invalidním vozíku. Díky dlouho-
letým zkušenostem umíme tyto drahocenné 
rady předat.                           Marie Vokurková, ŽBB

Tříkrálová sbírka 2021 děkuje
Letošní koleda tří králů byla výjimeč-

ná v  mnoha ohledech. Koledníci nemohli 
přinést své požehnání do  vašich domovů 
a  nemohli osobně koledovat pro dobrou 
věc. Snažili se alespoň virtuálně na www.tri-
kralovasbirka.cz a moc děkují za vaši přízeň. 
Přispět do  on-line pokladničky tak můžete 
ještě do konce dubna.

Velkou radost nám však udělala reakce 
mnoha jednotlivců, firem, institucí, spolků, 
farností a  obcí. V  letošním roce tak chce-
me vyjádřit opravdu velké díky nejen dár-
cům, kteří do pokladniček přispěli, ale také 
prodejnám, lékárnám, firmám, farářům, 
starostům a  místním koordinátorům, kteří 
umožnili zajistit veřejně přístupná místa pro 
umístění pokladniček.

V  Kopidlně se do  sbírky zapojily i  místní 
prodejny, firmy a  subjekty: železářství paní 
Adamcové, lékárna Trio a  místní kostel. Po-
kladničky byly rozmístěny i do okolních obcí, 
převážně do  místních prodejen potravin 
COOP, na poštu, obecní úřady.

Do  letošní sbírky organizované Oblast-
ní charitou Jičín se zapojilo 19 obcí, se 115 
pokladničkami, jejichž finanční dary dosáhly 
překvapivé částky 186 856 Kč. Výtěžek sbírky 
je určen na podporu služeb pro rodiny s dět-
mi, na  dobrovolnické aktivity a  nízkopra-
hové kluby pro děti a mladistvé, na přímou 
pomoc v  regionu, na  sociálně aktivizační 
služby, na individuální pomoc v akutní nou-

zi. Část výtěžku putuje na realizaci humani-
tárních projektů v zahraničí.

Děkujeme vám za celoroční přízeň, přeje-
me požehnaný rok 2021, pevné zdraví, klid-
nou mysl a spousty dobrých lidí kolem sebe.

Bc. Šárka Barešová,  
koordinátorka Tříkrálové sbírky

Tabulka výtěžků jednotlivých obcí

Obec Vykoledováno Z kolika  
pokladniček

Bradlecká Lhota 1 784,00 Kč 2
Dřevěnice 4 900,00 Kč 3
Holín 600,00 Kč 1
Hořice 15 940,00 Kč 16
Chroustov 971,00 Kč 1
Jičín 37 238,00 Kč 15
Kopidlno 10 937,00 Kč 3
Lázně Bělohrad 19 534,00 Kč 14
Libáň 4 705,00 Kč 4
Lomnice nad 
Popelkou 1 000,00 Kč 5

Nová Paka 28 875,00 Kč 25
Ostružno 8 663,00 Kč 1
Radim 10 325,00 Kč 4
Stará Paka 14 841,00 Kč 9
Střevač 1 867,00 Kč 1
Úbislavice 5 659,00 Kč 3
Veliš 1 480,00 Kč 1
Vysoké Veselí 837,00 Kč 2
Železnice 16 700,00 Kč 5

Trochu jiné povyražení, než je osla-
va MDŽ, připravil obyvatelům Kopidlna 
na  letošní 8. březen královéhradecký 
krajský úřad. Z  důvodu zjištění vyššího 
počtu nakažených nemocí covid-19 totiž 
nařídil zacílit antigenní testování na naše 
město. Do Kopidlna tak 8. března dorazil 
testovací tým, který na  svém stanovišti 

ve  sportovní hale během několika hodin 
otestoval 75 zájemců. Šest testů bylo po-
zitivních.

Testování bylo určeno pro občany Ko-
pidlna a  jeho místních částí Drahoraz, 
Pševes, Ledkov, Mlýnec a  nenahrazovalo 
povinnost pro firmy, které testují své za-
městnance.                                                   (kl)

V Kopidlně proběhlo mimořádné 
testování na covid-19
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Zásahy kopidlenských hasičů
55 / 28. 11. 2020 / Kopidlno / Na  pomoc 
s otevřením bytu byla naše jednotka přivo-
lána v  podvečerních hodinách (ohlášeno 
18:29 hod.) na náměstí Hilmarovo v Kopidl-
ně. V době příjezdu jednotky na místo udá-
losti se již do bytu podařilo vniknout hlídce 
Policie ČR. Naše jednotka poskytla předlé-
kařskou péči a tepelný komfort osobě uvnitř 
bytu. Následně ji předala do  péče zdravot-
níků a  pomohla s  transportem do  sanitní-
ho vozu. Po  zabezpečení bytu Policií ČR se 
jednotka vrátila zpět na základnu. U události 
zasahovaly Policie ČR, JSDH Kopidlno, ZZS 
KHK Jičín, HZS KHK PS Jičín.

56 / 2. 12. 2020 / Budčeves / Na nahlášený 
požár osobního automobilu byla naše jed-
notka přivolána v  podvečerních hodinách 
(ohlášeno 18:06 hod.) mezi Kopidlno a obec 
Budčeves. Po  příjezdu na  místo události 
a provedeném průzkumu bylo zjištěno, že se 
nejedná o požár, ale pouze o technickou zá-
vadu na vozidle, konkrétně prasklou hadici. 
Jednotka provedla zabezpečení místa udá-
losti a  uniklou provozní kapalinu zasypala 
sorbentem. Po odtažení vozidla uklidila ko-
munikaci a následně se vrátila zpět na svoji 
základnu. U události zasahovaly JSDH Kopi-
dlno, Policie ČR a HZS KHK PS Jičín.

57 / 6. 12. 2020 / Slatiny / Na požár pergo-
ly u  rodinného domu byla naše jednotka 
přivolána ve  večerních hodinách (ohlášeno 
v 19:24 hod.) do obce Slatiny. Požár zlikvido-
vala místní jednotka před naším příjezdem. 
Naše jednotka nezasahovala a  následně se 
vrátila zpět na  svoji základnu. U  události 
zasahovaly JSDH Slatiny, HZS KHK PS Jičín 
a JSDH Kopidlno.

58 / 22. 12. 2020 / Vršce / K požáru osobní-
ho automobilu byla naše jednotka přivolána 
v brzkých ranních hodinách (ohlášeno 4:34 
hod.) do  obce Vršce. Paralelně s  naší jed-
notkou dorazila k  události i  profesionální 
jednotka z Jičína. Společnými silami byl po-
žár pomocí vysokotlakého proudu zlikvido-
ván. Následně se naše jednotka vrátila zpět 
na svoji základnu. U události zasahovaly HZS 
KHK PS Jičín, JSDH Kopidlno a Policie ČR.

01 / 9. 1. 2021 / Keteň / K dopravní neho-
dě osobního automobilu byla naše jed-
notka přivolána v  odpoledních hodinách 
(ohlášeno ve  14:57 hod.) do  obce Keteň. 
Po  příjezdu namísto události a  provede-
ném průzkumu bylo zjištěno havarované 
vozidlo po  nárazu do  mostku a  zábradlí. 
Při nehodě došlo k  lehkému zranění jed-
noho z  cestujících, tomu byla poskytnuta 
předlékařská pomoc a následně byla oso-
ba předána posádce zdravotní záchranné 
služby. Ostatní účastníci nehody vyvázli 
bez zranění. Jednotka dále provedla pro-
tipožární zabezpečení a zajistila místo ne-
hody. Po zadokumentování události Policií 
ČR uvolnila a uklidila komunikaci a vrátila 
se zpět na základnu. U události zasahovaly 
JSDH Kopidlno, HZS KHK PS Jičín, ZZS KHK 
Jičín a Policie ČR.

02 / 17. 1. 2021 / Dolany / K požáru roube-
ného stavení byla naše jednotka přivolána 
v  odpoledních hodinách (ohlášeno 16:34 
hod.) do obce Dolany. Po příjezdu na místo 

V roce 2020 byla jednotka sboru dob-
rovolných hasičů Kopidlno přivolána 
celkem k  58 událostem. Z  těchto udá-
lostí bylo 15 požárů (25,86 % z celkové-
ho počtu), dále 13 dopravních nehod 
(22,42 % z  celkového počtu), 27 tech-
nických zásahů (46,55 % z  celkového 
počtu) a 3 plané poplachy (5,17 % z cel-
kového počtu).

Roční rekapitulace

22. 12. 2020 / Vršce / Požár osobního automobilu

17. 1. 2021 / Dolany / Požár roubeného stavení

9. 1. 2021 / Keteň / Dopravní nehoda osobního 
automobilu
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události a provedeném průzkumu zjištěno 
zahoření v  jedné z místností s následným 
samouhašením, vlivem silného zakouření. 
Jednotka ve spolupráci s HZS KHK PS Jičín 
a  JSDH Slatiny prováděla v  dýchací tech-
nice odvětrání budovy a následné rozebí-
rání konstrukcí a  dohašení skrytých ohni-
sek. Po  zadokumentování místa události 
vyšetřovatelem se jednotky vrátily na  své 
základny. U  události zasahovaly HZS KHK 
PS Jičín, JSDH Kopidlno, JSDH Slatiny a Po-
licie ČR.

03 / 20. 1. 2021 / Běchary / K požáru sazí 
v  komíně byla naše jednotka přivolána 
v podvečerních hodinách (ohlášeno 18:23 
hod.) do obce Běchary. Po příjezdu na mís-
to události a provedeném průzkumu bylo 
zjištěno, že se nejedná o hoření sazí, nýbrž 
trámů v  bezprostřední blízkosti komína. 
Jednotka provedla odhalení skrytého oh-
niska a  požár uhasila pomocí vysokotla-
kého proudu. Následně zasažené trámy 
vyřezala motorovou pilou. Poté bylo místo 
události předáno vyšetřovateli a  jednotka 
se vrátila zpět na  základnu. Na  dohlídku 
na  místě zůstala místní jednotka JSDH 
Běchary. U  události zasahovaly JSDH Ko-
pidlno, HZS KHK PS Jičín, JSDH Běchary 
a Policie ČR.

04 / 27. 1. 2021 / Rožďalovice / V rámci me-
zikrajské pomoci byla naše jednotka ve  ve-
černích hodinách (ohlášeno 20:22 hod.) 
přivolána do  Středočeského kraje k  požáru 
rodinného domu do  města Rožďalovice. 
V  době našeho příjezdu již u  události zasa-
hovala místní jednotka. Hasiči požár likvi-
dovali pomocí dvou vysokotlakých proudů. 
V průběhu hašení bylo nutné uvnitř budovy 
nalézt a  vynést dvě propanbutanové tlako-
vé láhve. Zároveň jednotky prováděly od-
větrání půdních prostor. Po  likvidaci požáru 
a  zadokumentování místa události vyšetřo-
vatelem provedli hasiči rozebrání požárem 
zasažených částí domu. Následně se jednot-
ky vrátily zpět na své základny. Na dohlídku 

požářiště zůstala pouze místní JSDH Rožďa-
lovice. U události zasahovaly JSDH Rožďalo-
vice, JSDH Kopidlno, JSDH Libáň, HZS SČK PS 
Nymburk, JSDH Křinec.

05 / 29. 1. 2021 / Jičíněves / K dopravní ne-
hodě dvou osobních automobilů byla naše 
jednotka přivolána v odpoledních hodinách 
(ohlášeno 16:54 hod.) do  obce Jičíněves. 
V  době našeho příjezdu již u  události zasa-
hovala profesionální jednotka hasičů z Jičína 
a zdravotní záchranná služba, v jejíž péči byli 
lehce zranění řidiči obou vozidel. Naše jed-
notka provedla zabezpečení místa nehody 
a  po  zadokumentování události Policií ČR 
pomohla s  úklidem komunikace. Následně 

se vrátila zpět na základnu. U události zasa-
hovaly HZS KHK PS Jičín, ZZS Jičín, JSDH Ko-
pidlno a Policie ČR.

06 / 17. 2. 2021 / Volanice / K dopravní ne-
hodě osobního automobilu, která byla 
na operační středisko oznámena samotným 
vozidlem, pomocí systému E-Call, byla naše 
jednotka přivolána v ranních hodinách (ohlá-
šeno v  7:15 hod.) do  obce Volanice. Cestou 
k události byla v obci Češov jednotka odvolá-
na zpět na základnu, jelikož dle upřesňujících 
informací z KOPIS se ve vozidle nikdo nena-
cházel a vozidlo samotné bylo mimo vozov-
ku a nepřekáželo silničnímu provozu.

Petr Hnát

27. 1. 2021 / Rožďalovice / Požár rodinného domu

29. 1. 2021 / Jičíněves / Dopravní nehoda dvou osobních automobilů20. 1. 2021 / Běchary / Požár sazí v komíně
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Fotogalerie absolventů 
zahradnické školy Kopidlno

Novinka ve školním 
roce 2021/2022

Historie školy se začala psát v roce 1948, 
kdy byla přemístěna jedna z  nejstarších 
zahradnických škol v  českých zemích, sa-
mostatná mistrovská zahradnická škola 
v  Chrudimi. V  průběhu let prošla škola 
změnami, měnily se formy studia, názvy 
školy i  zřizovatelé, ale vše propojoval za-
hradnický obor. Od roku 2015 přibyl do na-
bídky školy obor rybářský.

V únoru 2021 jsme začali vytvářet foto-

galerii absolventů naší školy, kteří zůstali 
vystudovanému oboru věrní.

Pokud patříte mezi absolventy, prosíme 
o zaslání fotografie (v elektronické formě) 
z  vašeho „působiště“ s  uvedením jména 
a  příjmení (ženy i  dívčí), vystudovaného 
oboru a  roku ukončení studia mailem 
na  tauchmanova@zahrskola.cz. Budeme 
vděční také za  kontakty na  zahradníky 
nebo rybáře, kteří studovali v Kopidlně.

Zahradnictví Dahlia (Sloveč u  Městce Krá-
lové) vede Luděk Brzák. Na  SZTŠ Kopidlno 
maturoval v roce 1990.

Foto: archiv Luďka Brzáka

Martina Brožová, absolventka učebního 
oboru Zahradník v  roce 2019, vás obslouží 
v Okrasném zahradnictví, květinka Lánov.

Foto: Jana Tauchmanová

David Růžička, absolvent studijního obo-
ru Rybářství v  roce 2019, vám v  HOBBY-G 
ve Vrchlabí-Podhůří nejen nabídne rybářské 
zboží, ale také odborně poradí.

Foto: archiv Davida Růžičky

Tomáš Duben absolvoval SZTŠ Kopidlno 
v roce 1990. Rodinná firma Duben – Kaktus 
(Jasenná u Jaroměře) pěstuje kaktusy nejen 
pro sběratele, ale i kaktusy vhodné pro začá-
tečníky a obchodníky. Nabízí také sukulenty 
a sukulentní bonsaje.

Foto: archiv Tomáše Dubna

V  odborných předmětech zahradnických 
oborů se žáci seznámí s pěstováním a využi-
tím vybraných léčivých a užitkových rostlin.

Konopí seté (Cannabis sativa) se používá 
v kosmetice, textilním, potravinářském a sta-
vebním průmyslu.

Levandule (Lavandula): využití v kosmeti-
ce a lékařství.

Dobromysl (Origanum vulgare): setkáte se 
s ní v gastronomii, lékařství a včelařství.

Foto: Milan Vokřál

Foto: Lenka Nosková
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Flora Pragensis trochu jinak

Příroda nepočká

Kopidlenská srdcovka

Jako každým rokem se během prosincové-
ho období opět konala soutěž aranžérů a flo-
ristů Flora Pragensis. Vzhledem k  současné 
situaci se soutěž nemohla pořádat v  Praze. 
Studenti své soutěžní práce vytvořili ve škole 
a fotografie poslali hodnoticí komisi, která vy-
brala tři nejlepší. V naší škole se do soutěžení 
pustili Štěpánka Gabrišová se svou spolužač-
kou Klárou Tůmovou a student prvního roční-

Mistrové, uklízečky, vychovatelé 
a  učitelé se vrátili do  květinárny. Vysé-
vají, přepichují, hrnkují… Škola má na-
smlouvané zakázky, které je třeba spl-
nit. Lidé přicházejí pro sadbu, protože 
příroda nepočká.

Pokud by žáci byli ve škole, tak by se 
nejdříve pustili do  zeleninové sadby, 
po  které by následovala sadba letnič-
ková. Místo nich nastoupil po roce opět 
učitelský sbor a další pracovníci školy.

Věříme, že se studenti vrátí aspoň 
na hodiny odborného výcviku a zahrad-
nickou štafetu převezmou zpět.

10. února 2021 jsme na  facebookové 
stránce školy (https://www.facebook.com/
Zahrskola) vyhlásili fotografickou soutěž pro 
vášnivé rybáře a nadšené zahradníky od 13 
do 16 let.

Snímky rybářských úlovků a  květinových 
vazeb doplněné krátkým textem zasílali sou-
těžící do 7. března 2021.

Výsledky soutěže nebyly do  uzávěrky to-
hoto čísla známy, a proto je přineseme v čís-
le následujícím.

ku Lukáš Hrdlička. Jejich úkolem bylo vytvořit 
z  dodaného materiálu věnec k  zavěšení, vá-
noční svícen na stůl, drobnou vánoční deko-
raci a adventní věnec k zavěšení do prostoru. 
Práce na dekoracích je velice bavila a přinesla 
dobrou náladu do naší školy. Štěpánka Gabri-
šová obsadila celkové 3. místo.

Text a foto: Hana Hladíková, 
učitelka praxe, květinářství a vazačství
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Žáci deváté třídy Základní školy v Kopidl-
ně si mysleli, že kvůli koronaviru a distanční 
výuce už nestihnou zrealizovat svého Miku-
láše.

Už byli s  touto zprávou smíření. Jejich 
třídní učitelka se ale nechtěla vzdát, vědě-
la, že nebudou mít to, na co se těšili celých 
devět let. Proto dohodla, že můžou mít Mi-
kuláše, ale kvůli epidemii nesmějí chodit 
do  jednotlivých tříd. A proto se uskutečnil 
Mikuláš online.

Deváťáci museli za  jeden týden zreali-
zovat nejen podmínky online přenosu, ale 
také masky, proslov a  další drobnosti, aby 
se děti alespoň trochu bály, a hlavně aby si 
to všichni užili. Když měli skoro vše připra-
vené, tak se v pátek deváťáci dozvěděli, že 
budou moci naživo do některých tříd, které 
mají velké rozměry, což je velmi potěšilo.

V pondělí 7. 12. 2020 se všichni aktéři se-
šli ve škole, oblékli si kostýmy a začal online 
přenos. Mezitím vyslali zástupce čerta a an-
děla na pavilon, aby se jen z dálky ukázali 
dětem a  předali jim sladkosti. Poté se šli 
ukázat do obchodů a na úřad. Tím to však 
neskončilo, ještě zbýval druhý stupeň, kte-
rým mohli procházet naživo. Kromě sedmé 

třídy, která nebyla přítomna, a  proto byla 
také online.

Kdybych to měla porovnat s  předešlý-
mi třídami, tak by to bylo podprůměrné, 
ale vzhledem k  těžkým podmínkám, které 
žáci 9. třídy měli, tak se jednalo o  pěknou 
a opravdu propracovanou akci.

Tereza Knížková

Erik Kosina
Básnička od Mikuláše

Prošoupal jsem troje boty,
Nechť přinesl jsem vám dobroty.
Kdo byl hodný, nemusí se bát,
Dostane dobroty a může jít spát.

Ale pro ty hříšníky,
Čeká na ně trest veliký.
Do pekla půjdou společně s čerty,
tam budou pracovat jako včelky
Lucifer se na vás těší,
Každá další síla ho potěší.

Online Mikuláš – trhák, nebo propadák?
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Mikuláš v době pandemie! Je to možné?! 
Žáci 9. třídy v Kopidlně dokázali, že ano, aniž by porušili vládní nařízení

Dne 7. prosince se v Kopidlně udál školní 
Mikuláš, který zorganizovala 9. třída spolu 
s  jejich paní učitelkou. Žáci nejprve při-
šli do  školy o  trochu dřív, aby je spolužáci 
z ostatních tříd neviděli. Ve třídě se převlék-
li do svých masek a připravili vše potřebné. 
Dva z žáků šli na pavilon, ke třídě, která měla 
být na řadě, a počkali na online přenos.

A jak to vše probíhalo? Ti, co byli v 9. třídě, 
se připojili přes aplikaci Teams a odvyprávě-
li proslov a úryvky z knihy zlobidel a andíl-
ků. Naopak ti, co byli fyzicky u  dané třídy, 
lomcovali a  bouchali do  dveří, aby děti 
postrašili. Poté co třída přednesla básnič-
ku, došla paní učitelka ke dveřím a anděl jí 
předal přáníčko společně s nadílkou. Takto 
„prošli“ všemi třídami na pavilonu. Násled-
ně vyrazili společně do města, aby se uká-
zali veřejnosti. Navštívili domov důchodců, 
Můj obchod, městský úřad a nakonec cuk-
rárnu, kde si udělali s paní cukrářkou fotku. 
Poté už byl naplánován návrat do  školy. 
Díky distanční výuce sedmých tříd jejich 
Mikuláš probíhal taktéž přes Teams. Zby-
tek tříd pak navštívili osobně, samozřejmě 
s  povolenou vzdáleností, dezinfekcí rukou 
a otevřenými okny.

Podle žáků to nebylo ono, ale žáci z devá-
té třídy společně s paní učitelkou jsou rádi, 
že se jim to povedlo naplánovat.

Karel Klacek

Jsem hrdá na  své žáky za  to, jaký ob-
rovský kus práce zvládli udělat za  jeden 
pouhý týden. Roky předtím se deváťáci 
na tuto akci připravovali vždy minimálně 
měsíc. My jsme na  to měli pouhý týden. 
Týden na  to vymyslet básničku, vytvo-
řit 45 přáníček, vymyslet proslov, sehnat 
masky, sepsat knihu zlobidel a  andílků, 
domluvit podstatné informace s  třídními 
učiteli a  v  neposlední řadě vše napláno-
vat v  aplikaci Teams, abychom se časově 
nikde „nezasekli“. Práce bylo jak na  kos-
tele a  já jsem se s  žáky viděla pouhé tři 
dny. Zbytek práce byl na nich. Kdybych to 
měla hodnotit zcela neformativním způ-
sobem, řekla bych, že práci zvládli na jed-
ničku s  hvězdičkou dvakrát podtrženou. 
Ale protože naše škola je již třetím rokem 

zapojena do  projektu formativního hod-
nocení, tak bych spíše řekla, že na žácích 
bylo vidět, že se při plánování této akce 
velmi aktivně zapojovali. Měli skvělé ná-
pady, které nejen vymysleli, ale také zrea-
lizovali. Při samotném vysílání přes Teams 
uměli i improvizovat, což je vlastnost, kte-
rou nezvládá ani leckterý dospělý. Nemlu-
vě o  jejich znalostech s  počítači a  jejich 
aplikacemi. Po této zkušenosti můžu zcela 
s  klidným srdcem říci, že jsou připraveni 
do budoucího života velmi dobře, a mys-
lím si, že určitou zásluhu na tom má i naše 
škola. Ještě jim zbývá půl roku, tak uvi-
díme, jaké další tradiční školní akce nám 
koronavirová pandemie povolí. Ale my se 
jen tak nevzdáme!

Kateřina Hakenová
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Jsou lepší domácí úkoly, nebo online hodiny?
Žáci srovnávají jarní a podzimní učení z domova

Na  konci roku 2020 měli žáci základních 
škol zkušenost už s  druhou vlnou covidové 
pandemie a tím i s druhým obdobím distanč-
ního vzdělávání. Každé z nich bylo ale trochu 
jiné. Který způsob výuky byl lepší? Přečtěte si, 
co o tom v prosinci napsali kopidlenští žáci.

Online výuka neboli také distanční vý-
uka začala probíhat z  důvodu koronavirové 
pandemie. Na jaře, 12. března 2020, v druhé 
polovině školního roku byly uzavřeny všech-
ny školy a učitelé i žáci si museli začít zvykat 
na  vyučování z  domova. V  červnu, na  konci 
školního roku, jsme si do školy došli pro vy-
svědčení a po letních prázdninách jsme zno-
vu mohli chodit do školy. Jenže pandemie se 
začala zase šířit, a tak jsme se museli 12. října 
navrátit k distanční výuce.

Výuka na jaře probíhala jednoduše. Na za-
čátku týdne nám učitelé poslali seznam úkolů 
a většinu z nich jsme museli do pátku téhož 
týdne zpracovat. A  proč to tak bylo? Podle 
mého názoru učitelé nebyli stejně jako my 
připraveni nebo seznámeni s tím, jak by měly 
online hodiny vypadat, jak se spojit s  žáky 
a  školou, ani nebyla zajištěna aplikace, přes 
kterou by tato setkání probíhala. Jak to bylo 
s úkoly? Na můj vkus jich bylo přespříliš a po-
stupem času mi přišlo těžší a  těžší zadané 
úkoly stihnout vypracovat do konce týdne.

A  na  podzim? Začátkem druhého týdne 
jsme obdrželi stručný návod k  přihlášení 
do aplikace Teams, přes kterou měla začít pro-
bíhat online výuka. A jaké to bylo? Rozhodně 
to bylo lepší než na jaře, kde byly jen domácí 
úkoly. Ale i když úkoly díky online hodinám 
ubyly, postupně jich zase začalo být víc.

A  která výuka se mi tedy víc zamlouvala? 
Kdybych si musela vybrat, tak bych určitě 
řekla, že se mi více líbila ta podzimní. Ale můj 
konečný názor je, že bych nejraději zase cho-
dila do školy.

Bára Červinková, 9. třída

Na  jaře mě online výuka nebavila. Proč? 
Protože jsme dostávali hromadu úkolů a ne-
šlo to stíhat vypracovávat. Třeba za  týden 
jsme dostali 15 úkolů. Na jaře mi také vadilo, 
že jsme se neviděli s kamarády a spolužáky. 
Karanténa na  podzim byla už lepší. Online 
výuka byla dobrá, viděli jsme se skoro všich-
ni, „jen ti, co si zapnuli webkamery“. A  jaký 
k tomu měli důvod? Někteří si ji nechtěli za-
pínat a někomu kamera nešla.

Ale nejlepší je být ve škole. Než sedět u ka-
mery a poslouchat učitele. Ne že by mě to ne-
bavilo, ale bylo to nudné, a hlavně ve škole je 
to lepší, můžou nám něco ukázat. Třeba ma-

tematiku přes online výuku jsem vůbec ne-
chápal. Protože přes kameru se nedá vysvětlit 
geometrie, na to je potřeba tabule.

Lukáš Kóré, 9. třída

Na  jaře online hodiny nebyly. Dostávali 
jsme pouze úkoly, a to opravdu hodně úkolů. 
Byly skoro ze všech předmětů a  občas byly 
i hodně náročné, že jsem si musela k pomoci 
vzít počítač. Hodně jsem vyhledávala v učeb-
nicích, sešitech, když jsem potřebovala, po-
mohli mi i rodiče, za což jsem opravdu ráda.

Na  podzim jsme měli také úkoly, ale také 

nově online hodiny. Ty probíhaly každý den 
a  ze všech předmětů. Začínaly v  osm hodin 
ráno a končily někdy i v půl jedné odpoled-
ne. Měla jsem ráda online hodiny. Nevadilo 
mi vstávat v  osm hodin ráno, protože tak 
vstávám obvykle. Je pravda, že matematiku 
jsem vůbec nechápala a pochopila jsem ji až 
ve škole. S ostatními předměty jsem neměla 
problém, mamka mi kopírovala pracovní listy.

Co pro mě bylo lepší? Pro mě byl rozhod-
ně lepší podzim. Měli jsme online hodiny a ty 
úkoly, co jsme dostávali, jsme mohli udělat 
v těch hodinách rovnou s učiteli. Na druhou 
stranu je lepší, když jsme ve škole. Jelikož se 
nám nic „neseká“, nevypíná se mi mikrofon 
apod. Ve škole je to pro mne mnohem lepší.

Nikola Slavíková, 9. třída

V  jarním období jsme se učili jenom dis-
tančně. Každý den jsme dostávali úkoly, které 
byly někdy těžké, někdy lehké. Psali jsme tes-

ty, při kterých nás kontrolovali rodiče. Rodiče 
byli hodně často v práci, ale přes to si na mě 
udělali čas. S mou nejlepší kamarádkou jsme 
byly stále v kontaktu. Na začátku covidu jsem 
se koukala a četla si noviny, ale pak mě to pře-
stalo bavit. Jelikož jsem byla pořád doma, tak 
mi omezení nevadila, ale potom mě roušky 
začaly štvát. Na  podzim zase zavřely školy. 
První týden jsme se učili distančně, ale potom 
nám škola poskytla online výuku. Měla jsem 
hodně času na moje záliby. Pořád jsem byla 
v kontaktu s nejlepší kamarádkou, a dokonce 
jsme se jednou sešly. Výuka na  dálku se mi 
moc nelíbila. I když jsme měli online výuku, 
tak mi chyběli kamarádi. Myslím si, že jsem se 
naučila pracovat s novým programem Teams. 
Jsem ráda, že jsem zase ve škole.

Eliška Novotná, 6. třída

Úkoly jsme dostávali přes internet. Postup-
ně jsme si pro ně chodili do školy. Mohli jsme 
jít do školy, ale jen 15 dětí. Známky jsme do-
stávali za úkoly a různé testy. Táta a mamka 
chodili do práce. Já a sestra jsme byly doma 
a dělaly úkoly. Za babičkou a dědou jsme moc 
nejezdili. S kamarády jsem si psala nebo vola-
la. Na internetu jsme sledovali zprávy ohled-
ně školy, roušek atd. Do školy jsem nechodila, 
takže roušky mně nevadily. Na  podzim to 
bylo podobné, akorát jsme měli online hodi-
ny. Úkoly jsme dostávali na bakalářích nebo 
na aplikaci Teams. Měli jsme datum na ode-
vzdání. Teď chodíme do školy týden a týden 
ne, střídá se to. Musíme roušky nosit pořád, 
ale na to jsem si už celkem zvykla. Na obědě 
musíme dodržovat rozestupy a před jídlem si 
umývat ruce. Pro mě bylo učení na dálku lep-
ší, ale zase ve škole se naučím víc věcí. Úkoly 
mi vyhovovaly víc na Teamsech. Mohla jsem 
si to jen rozkliknout a hned psát. Bylo to rych-
lejší než hledat papír a tužku.

Lucie Schönfeldová, 6. třída

Když zavřeli školy, tak jsem byl překvapen. 
Museli jsme zůstat doma. Paní učitelka nám 
zadávala úkoly přes webové stránky třídy. My 
jsme dělali úkoly a paní učitelce jsme je po-
sílali. Bylo to pro mě něco nového, a  tak mi 
chvíli trvalo, než jsem si na to zvykl. S kamará-
dy jsme si volali. Když zavřeli školy na podzim, 
tak už jsem překvapený nebyl, čekal jsem, 
že se to stane. Ze začátku nám posílala paní 
učitelka úkoly přes bakaláře, potom jsme se 
učili online. Zvládal jsem to dobře. Média mi 

Ale nejlepší je být ve  škole. Než 
sedět u kamery a poslouchat uči-
tele. Ne že by mě to nebavilo, ale 
bylo to nudné, a hlavně ve škole je 
to lepší, můžou nám něco ukázat.

Mě osobně online hodiny moc ba-
vily. Jsem ráda, že taková forma vý-
uky opravdu existuje. Chválím vyu-
čující za to, že přešli k online výuce 
a že je teď vše o mnoho jednodušší.
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strach nenaháněla, byl jsem opatrný a nikam 
jsem nechodil. Na učení z domova se mi líbi-
lo to, že jsem ráno nemusel tak brzo vstávat. 
Vadilo mi, když jsme měli při online výuce 
zapnout kameru a mluvit do mikrofonu, byl 
jsem při tom nervózní.

Filip Zeman, 6. třída

Zhodnocení podzimní distanční výuky

Dne 14. 10. 2020 přešli všichni žáci Základ-
ní školy Kopidlno na  distanční výuku kvůli 
koronavirové pandemii. Začali jsme se vzdě-
lávat online formou přes MS Teams. Druhý 
stupeň se vzdělával na online hodinách čes-
kého jazyka, matematiky, anglického jazyka, 
které se konaly dvakrát týdně, a jednou týdně 
byl zeměpis, přírodopis, dějepis a také hodiny 
německého jazyka a fyziky. Výchovy se online 
formou nekonaly.

Kromě online výuky žáci dostávali přes Ba-
kaláře (internetová žákovská knížka) úkoly, 
které měli do zadaného termínu zasílat zpět 
danému učiteli na mail ke kontrole. Distanční 
výuka je povinná, stejně jako školní docház-
ka. Tyto hodiny probíhaly v  dopoledních 
časech, jedna online hodina trvala stejně 
dlouho jako klasická vyučovací hodina, tedy 
45 minut.

Pedagogové nám většinou „nastreamovali“ 
zápis, který jsme si přepisovali do sešitů. V an-
gličtině nám mohla paní učitelka dokonce 
„nastreamovat“ pracovní sešit a učebnici, tím 
pádem nám mohla pustit i poslech. Jiní nám 
zasílali své zápisy do  složky Souborů v  pro-
středí MS Teams nebo postupovali obdob-
ným způsobem. Skrz toto prostředí jsme byli 
i  testováni, vždy jsme museli mít při online 
testu zapnuté mikrofony a  kamery. Online 
výuku jsme zvládli jak my žáci, tak i pedago-
gové, ačkoli to byla pro nás všechny novinka, 
protože na  jaře jsme dostávali pouze úkoly 
přes Bakaláře. Jarní distanční výuka pro nás 
byla těžší, protože nám přicházelo mnohem 
více úkolů a učitelé nám nemohli látku tolik 
vysvětlit. Podzim byl tím pádem pro nás prak-
tičtější, především díky online hodinám.

Mě osobně online hodiny moc bavily. Když 
jsme danou látku nepochopili, mohli jsme 
ji na  online hodinách znovu probrat, dovy-
světlit učivo, které jsme nechápali. Pan učitel 
i paní učitelky nám vše hezky a srozumitelně 
znovu vysvětlili. Jsem ráda, že taková forma 
výuky opravdu existuje.

Učila jsem se přes tablet a žádné problémy 
s připojením jsem neměla. Chválím vyučující 
za to, že přešli k online výuce a že je teď vše 
o mnoho jednodušší.

Viktorie Jiráková, 7. B

Začátek školní docházky je jistě důleži-
tou etapou v  životě. Pro letošní prvňáčky 
byl vstup do ní poněkud neobvyklý, proto-
že covidová situace je provázela od  první 
chvíle tohoto období. Zápisu do 1. třídy se 
bohužel nemohli osobně zúčastnit. Zářijo-
vý nástup do školy se neobešel bez důsled-
ných hygienických opatření. Jejich adap-
taci na  nové prostředí přerušila distanční 
výuka, s kterou se díky trpělivé spolupráci 
rodičů „poprali“ na  jedničku. Od  listopadu 
se na  ně přece jen trochu štěstí usmálo. 

Po  možnosti návratu do  školních lavic se 
pustili do  získávání dalších vědomostí. 
A  počínají si velmi dobře. Dnes již doká-
žou například přečíst stránku ve  slabikáři, 
samostatně napsat větu či vypočítat slovní 
úlohu. A  to vše s každodenním doplňkem 
– hygienickou rouškou. Zkrátka jsou to ŠI-
KULOVÉ. Určitě si zaslouží velkou pochvalu 
a  jejich rodiče poděkování za  spolupráci 
a  trpělivost. Hodně úspěchů do  dalšího 
pololetí.

Jitka Koutníková, tř. učitelka

Šikulové z 1. třídy
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Fotosoutěže pro přírodovědce ZŠ a MŠ Kopidlno

1. místo  
Daniela Šímová, 6. A

2. místo  
Karolína Kinčlová, 7. B

3. místo  
Bára Červinková, 9. A

Tato fotosoutěž byla určena všem žákům 
naší školy. Podmínkou bylo zaslat dvě sou-
těžní fotografie v kvalitním rozlišení do kon-
ce listopadu 2020.

Letošní první fotosoutěž byla zaměřena 
na krásy barevných změn, které lze pozoro-
vat v přírodě během podzimu. Fotografovat 
přírodu mohli žáci kdekoliv v okolí svého by-
dliště, v lese, parku, zahradě. Porota složená 
z učitelů poté vybrala nejzajímavější snímky 
a vyhodnotila pořadí. Nejlepší v soutěži poté 

obdrželi ceny v podobě poukázek do místní 
cukrárny.

Vyhodnocení:
1. místo Daniela Šímová, 6. A
2. místo Karolína Kinčlová, 7. B
3. místo Bára Červinková, 9. A
Všem oceněným moc gratuluji.

Druhá fotografická soutěž na  téma „můj 
domácí mazlíček“ probíhá v termínu 31. 1. – 

31. 3. 2021 a je zaměřena na zachycení vtip-
ných momentů, neobvyklých situací při péči 
o domácí mazlíčky, domácí zvířata. Fotogra-
fovat lze jak uvnitř domu, bytu, tak venku při 
procházce, venčení. Oceněna bude origina-
lita a vtipnost zaslaných fotografií. Vyhodno-
cení a vyhlášení vítězů proběhne nejpozději 
do 15. 4. 2021.

Těším se na vaše zajímavé fotografie.
Mgr. Václav Hylmar, koordinátor EVVO

Téma podzimní příroda

Chemie, chemie…
Methan, ethan, propan, butan. Také si ješ-

tě pamatujete základní řadu uhlovodíků? 
Žáci 9.  A  právě toto téma řeší v  současné 
době v  rámci distanční výuky. A aby se jim 
vše lépe učilo, rozhodl se jejich spolužák Jan 
Lambert zajímavou formou spolužákům po-
moci. Vytvořil modely molekul některých zá-
kladních zástupců uhlovodíků. A co k tomu 
potřeboval? Jen trochu šikovnosti, pár špejlí 
a pytlík bonbonů marshmallow.

Jak se mu modely zdařily, můžete posou-
dit. Každopádně je to velmi vítaná aktivita 
a  svědčí o  zájmu tohoto žáka o  předmět, 
který nebývá zrovna oblíbený.

Mgr. Václav Hylmar
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Word clouds neboli slovní mraky byly 
nová metoda práce s informacemi, kterou si 
zkusili žáci 9. třídy. Během online hodiny měl 
každý žák říci tři slova, která jej napadnou při 
vyřčení následujících otázek:

• Jakými třemi slovy bys charakterizoval 
rok 2020?

• Z čeho jsi měl radost v roce 2020?
• Na co se těšíš do roku 2021?

Žáci při tvorbě pracovali s  kreativitou 
a  svou fantazií. Výsledky byly velmi zdařilé. 
Můžete se přesvědčit sami.

Kateřina Hakenová

Zprávy ze základní a mateřské školy

Word clouds v 9. třídě

Hravá fyzika
I  v  období distanční výuky mohou žáci 

dostávat zajímavé úkoly. V  šesté třídě 
na  online setkání se v  předmětu fyzika 
dozvěděli o  historii i  současné možnosti 
měření času. V návaznosti na tuto hodinu 
dostali za  úkol sestrojit poblíž svého do-
mova sluneční hodiny, které by zazname-
naly hodinové intervaly v tuto roční dobu. 
Jak se jim vše podařilo, můžete posoudit 
z doložených fotografií.

Mgr. Václav Hylmar
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České Vánoce očima Vietnamky
Dnes máme hodinu češtiny a  dostali 

jsme za  úkol napsat zprávu o  Vánocích. 
Tak jsem se rozhodla, že napíšu, jak vidí 
Vietnamci české Vánoce. Jsem Vietnamka, 
ale bydlím v  Čechách už 5 let. Pro Čechy 
jsou Vánoce velkým svátkem a  říkají, že 
je to svátek míru a  pohody. Ve Vietnamu 
zas až tak Vánoce neslavíme, protože tam 
je velkým svátkem Nový rok. Ale protože 
už bydlíme dlouho v  Čechách, tak jsem 
už 5× zažila Vánoce. A  velmi jsem si je 

zalíbila, nejvíce tu atmosféru. O Vánocích 
probíhají tradice. Moje nejoblíbenější je 
zdobení vánočního stromečku. Ve  škole 
máme zvyk, že vždy losujeme, jakému ka-
marádovi máme dát dárek, ale nesmíme 
to nikomu říct. A miluji taky vánoční cuk-
roví, jako jsou perníčky, vanilkové rohlíčky 
a  kokosky. Ještě jsem zapomněla, když 
se blíží Vánoce, tak se u  nás v  Kopidlně 
pouští vánoční koledy. A taky bych chtěla 
péct cukroví, chtěla bych najít dobrý re-

cept, aby všem chutnal. Cukroví bych pak 
mohla přinést do školy na vánoční besíd-
ku, na které si dáváme dárky, tomu, koho 
jsme si vylosovali. Také si spolu sedneme 
a vaříme čaj do vlastních přinesených hr-
níčků, povídáme si a rozdáváme dárky.

A to jsou moje české Vánoce. Taky bych 
chtěla ve  Vietnamu slavit takové Vánoce 
jako v Čechách.

Jana Le

Zprávy ze základní a mateřské školy

Sněhové hrátky se školní družinou
V  koronavirové době nesmíme s  dět-

mi navštěvovat tělocvičnu, zpívat ani hrát 
na  flétničku. O  to více se snažíme chodit 
na  čerstvý vzduch. Za  nepříznivého počasí 
si hrajeme, soutěžíme, malujeme a  vyrábí-
me různé dárečky. Letos nám po  mnoha 
letech dělá velkou radost počasí, protože 
všem naděluje dost sněhu i  ledu k  zimním 
radovánkám. Děti je užívají plnými doušky. 
Jak jen to jde, chodíme se klouzat na louku 
a bobovat na kopec. Některé děti to zkusily 
poprvé v životě. Rychle se připojily k ostat-
ním, a dokonce i závodily. Oblíbily si stavě-
ní sněhuláků i  naše společné pěší výpravy. 
Navštěvujeme park, hřiště, louku, kopec 
v  Neživi a  Na  Sklípku, rybník v  Kamensku. 
Chystáme se na  prohlídku sypacího auta, 
plánujeme výlet na  Bučici a  k  rybníkům 
v Rožďalovicích. Doufáme, že brzy budeme 
moci opět pracovat v zájmových kroužcích, 
že pojedeme na  soutěže a  uspořádáme di-
vadelní představení.

Ilona Komárková
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Ježíšek přinesl i novou výmalbu  
Zimní období v mateřské škole

První měsíce školního roku uběhly jako 
voda a  nadešel adventní čas. Koncem lis-
topadu se děti s  velkou radostí a  jásotem 
rozběhly po zahradě mateřské školy, kde byl 
v  rámci rekonstrukce budovy školy dokon-
čen nový kovový plot.

Nevesele vyhlížející koronavirová situace, 
bohužel, zhatila plány na  adventní jarmark 
a  dílničky. Otazník se také vznášel nad ná-
vštěvou Mikuláše, čerta a  anděla. Aby děti 
nepřišly o  zážitek, nadílku tentokrát přinesl 
pouze čert. Kromě čertovského znamení 
si děti odnesly krásný plátěný sáček a  čo-
koládový adventní kalendář, aby jim dny 
do Štědrého dne rychleji ubíhaly.

11. 12. 2020 KVC pod vedením paní Havel-
kové uspořádalo vánoční výstavu pod akáty. 
Děti z MŠ se velice snažily a na tuto výstavu 
dodaly více než 30 krásných zimních obráz-
ků, které mohli obyvatelé města obdivovat 
na svých procházkách po náměstí. Při zahá-
jení této výstavy děti zazpívaly dvě písničky 
a  přednesly vánoční přání. Odměnou byly 
výborné zákusky z kopidlenské cukrárny.

Protiepidemická opatření sice způsobila, 
že veškeré akce s  rodiči musely být zruše-
ny, ale vánoční besídky jsme se nechtěli jen 
tak vzdát. Proto jsme nacvičili několik písni-
ček a básniček, které jsme natočili na video 
a  po  zpracování předali rodičům. Věříme, 
že tato videobesídka rodiče potěšila, stejně 
jako vánoční balíček, který děti rodičům při-

pravily. Zdravé mlsání v  podobě sušených 
křížal, svícen vyrobený z přírodnin a vánoční 
fotografie. Za tyto fotografie děkujeme paní 
učitelce Anetě Trnkové, která se ve  volném 
čase fotografování věnuje a tuto akci pojala 
více než profesionálně!

Ještě než nastaly vánoční prázdniny, pře-
svědčili jsme se, že v naší mateřské škole jsou 
opravdu hodné děti. Navštívil nás Ježíšek 

a pod stromečkem děti našly spoustu skvě-
lých her a hraček. Radost byla veliká a díky 
tomu byl poslední den v  mateřské škole 
v roce 2020 moc krásný. Vánoční prázdniny 
utekly jako mávnutím kouzelného proutku 
a po opětovném shledání v MŠ jsme zjistili, 
že Ježíšek se do naší školky ještě jednou vrá-
til a zajistil nám novou výmalbu ve třech lož-
nicích a jedné třídě. Také nám do každé třídy 
přinesl nový herní koberec a do předškolní 
třídy navíc zařídil nové skříně.

V novém roce jsme také ve třídě Sluníček 
přivítali tři nové kamarády a doufáme, že se 
bez problémů začlení mezi naše děti a bude 
se jim u nás moc líbit.

Druhý lednový týden přinesl konečně 
sněhové nadělení, které si děti parádně 
užily. Sjíždění kopečku na  lopatách, stavění 
sněhuláka a iglú, tvoření sněhových andělů 
a také nesměla chybět koulovačka.

Ač naše mateřská škola dlouho odoláva-
la, nemoc covid-19 se nevyhnula ani nám. 
Od 15. 1. 2021 do 24. 1. 2021 byla MŠ uza-
vřena z  důvodu karantény. Denně slyšíme 
a čteme, že tato nemoc je všude kolem nás. 
I když dodržujeme všechna protiepidemická 
opatření a používáme ochranné prostředky, 
může se kdokoli z nás ve svém okolí a bydliš-
ti setkat s osobou pozitivní na covid-19. Pro-
to nás velice mrzela reakce některých rodičů 
na uzavření mateřské školy z důvodu karan-

Zprávy ze základní a mateřské školy
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pokračování ze strany 21 Hledá se autor/ka básně o legendárních „šlapkách“
V minulém čísle KL jsme otiskli vzpomín-

ku Marušky Hlouškové na někdejší cyklový-
lety, tzv. šlapky, organizované v  90. letech 
uplynulého století zaměstnanci státního 
statku Jičín – hospodářského střediska Bud-
čeves. Vzpomínka má pokračování v podo-
bě malého dobového literárního skvostu, 
který se mezitím podařilo objevit v jednom 
domácím archivu. Zároveň doufáme, že by 
se mohli najít pamětníci dalších podobných 
aktivit, kterými si lidé v minulosti zpestřovali 
volný čas a život v regionu.

Paní Špicarová našla zajímavou báseň 
o „šlapkách“, jenom autor je pro nás nezná-

mý (či neznámá). Jelikož jsme babky velmi 
zvědavé, tak se nám určitě rád představí. 
Prosím ozvěte se všichni, kteří máte co říci 
k  těmto neopakovatelným zážitkům, ať se 
v této nelehké době můžeme zasmát a při-
jít na lepší, a hlavně veselé myšlenky. Přiví-
táme, pokud se budete chtít podělit o  své 
vzpomínky i  na  jiné události v  některém 
z příštích čísel KL. Pokud tomu budou okol-
nosti nakloněny, mohli bychom uspořádat 
i společné setkání přímých účastníků histo-
rických událostí v KVC.

Míša Havelková

Dneska je ten pravý den
vezmem kola, jedem ven.
Však se lidé diví, co že se to děje?
Sjíždějí se kolaři, počasí jim přeje.

Jedeme zas na výlet,
budete nám závidět.
Můžete jet klidně s námi bez rozdílu věku,
staří kmeti i ti mladí zvládnou tuto štreku.

Docházejí-li nám síly,
seskočíme z kol, rozbalíme svoje skývy.
A když máme žízeň,
dáme nohy křížem,
stavíme se v hospodě
a jedeme dál v pohodě.

Každý vlastní jiné značky
od Olpranu po skládačky.
Je-li nutná oprava, stačí rukou mávnout,
je tu Fanda Jampílek, ten ví, kam má sáhnout.

Jsou mezi námi i tací rekordmani jako Ája Pešavová,
která celou tu dálku ušlape na osičce levého pedálu.
Maruška Hloušková, ta ukroutí u sedla šroubek v cuku letu,
a tak se zas spravuje a je chvilka oddechu.

Pan Vodička, ten má mapu v hlavě,
když se někam zatouláme, zpátky najde cestu hravě.
Ovšem největší je legrace,
když je Standa na place,
ten sype vtipy z rukávu i z nohavic,
je přece z rodu Vlasatých a kdo je víc?

Když se někdo ztratí vzadu,
nezkazí to náladu,
najdem první restauraci,
tam na něj počkáme všecky.

Poznali jsme také různé zámky, hrady, koupaliště
a vždy se těšíme, copak bude asi příště?

No a že jsme správná parta,
nakonec nechybí ani vatra,
buřtíky si opečeme,
domů se pak spokojeně dovlečeme.

Potom, když si nohy masírujem alpou,
vzpomínáme na výlet s touhle dobrou partou!

tény. Plánovaná lyžařská školička i plavecký 
výcvik musely být z důvodu protiepidemic-
kých opatření zrušeny.

V měsíci únoru jsme nechtěli děti připravit 
o zážitky masopustního týdne. Proto si děti 
v rámci řízené činnosti vyráběly karnevalové 
kostýmy. Malovaly si a vystřihovaly škraboš-
ky ve  tvaru zvířátek, pohádkových postav 
a svých oblíbených hrdinů. Poslední den to-
hoto týdne jsme uspořádali v  rámci mateř-
ské školy velký karnevalový rej. Děti tančily, 
účastnily se různých soutěží a den si užívaly 
v radostné náladě plnými doušky.

Budeme doufat, že nám jaro a  korona-
virová situace dovolí se volně nadechnout 
a  účastnit se společně s  dětmi všech akcí 
jako v  minulých letech. Naší snahou je po-
skytovat dětem dostatek podnětů a zážitků, 
aby naše společné dny byly naplněny rados-
tí a hezkými vzpomínkami.

Kolektiv učitelek MŠ

ČERNÉ SKLÁDKY  Kromě zajištění pravidelného úklidu ve  městě a  našich obcích se pra-
covníci Místního hospodářství stále více zapojují i do likvidace černých skládek na veřejných 
prostranstvích po neukázněných občanech.                                                                                                   (jt)
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Včelařská sezóna byla 
v mnohém netypická

Spolek včelařů Kopidlno má na konci roku 
2020 47 včelařů a včelařský kroužek mládeže 
z 23 obcí a města Kopidlna. Celkem se stará-
me o 607 včelstev.

Včelařský rok 2020 jsme zahájili kontrolou 
zdravotní situace včelstev, kterou provedlo 
rozborem odebraných vzorků měli pracovi-
ště Výzkumného ústavu včelařského v Dole, 
pobočka Hradec Králové. Během února jsme 
byli informováni o  výsledku kontroly, který 
konstatoval, že některá včelstva je třeba pře-
léčit jarním nátěrem plodu.

Loňská včelařská sezóna byla v  mnohém 
netypická, jako vždycky… :-) V úvodu sezóny 
nás zaskočilo chladné a  deštivé jarní poča-
sí, oproti předešlým rokům bylo léto chlad-
né a suché. Bohužel i v našem spolku jsme 
zaznamenali nižší produkci medu, spoustu 
včelařů neprovedlo druhé vytáčení v  čer-
venci.

Začátek včelařského roku jsme zahájili 
včelařskou přednáškou v  Mlázovicích pre-
zentovanou přítelem Titěrou z Výzkumného 
ústavu včelařského v Dole. Pro včelaře z  ši-
rokého okolí proběhl v červnu v Mladějově 
Okresní včelařský den. Bohužel vzhledem 
k  nastalé koronavirové situaci se ostatní 
akce pro veřejnost nemohly konat. Za pod-
pory organizace, jmenovitě přítele Šoltyse, 
pracoval ve škole v Běcharech žákovský vče-
lařský kroužek s jedenácti dětmi. I zde se bo-
hužel odrazila koronavirová situace, a mladí 
včelaři se nemohli zúčastnit tradiční soutěže 
„Zlatá včela“.

Helena Švermová

V Pševsi probíhá druhá 
etapa měření nové 
digitální mapy

V posledním měsíci roku 2020 se do Pšev-
si vrátili pracovníci Katastrálního úřadu pro 
Královéhradecký kraj, Katastrálního pracovi-
ště Jičín.

V obci měli za úkol pomocí přístroje zamě-
řovat úhly a délky lomových bodů. S předsti-
hem byli majitelé nemovitostí informováni 
o datu, kdy jim mají umožnit přístup na svůj 
pozemek. V určený den se pracovníci s pří-
strojem dostavili na  místo určení. Tam po-
mocí přístroje měřili úhly a délky lomových 
bodů, které jsou určené v  JTSK (jednotný 
systém trigonometrické sítě katastrální). Ze 
zaměřených bodů vznikne nová, přesně di-
gitální, katastrální mapa. Měření ještě pro-
bíhá a předpokládané ukončení je v březnu 
letošního roku. Potom z  těchto skutečností 
bude nejprve vytvořena nová mapa, kte-
rá bude majitelům nemovitostí předlože-
na k  nahlédnutí, kde budou mít možnost 
vznést případné připomínky.

Jana Čtvrtečková
Již od  roku 2000 se scházíme v  rodné 

vísce Chroustov (okres Nymburk), aby-
chom spolu s  místními důchodci zhlédli 
rozkvetlý „kostelík“. Podle toho, jak nám 
to příroda přichystá. Obyčejně koncem 
března nebo v  dubnu. Vrch je vzdálený 
asi 1,5 km od  vesnice, vysoký 298 m n. 
m. Poslední roky už někteří z nás vyjdou 
za  pomoci hole. Jsme staří od  60 do  90 
let. Ale výstup stojí za to. Uvítá nás velký 
koberec dymnivek dutých, sasanek prys-

kyřníkovitých, orsejů jarních a  sasanek 
hajních. Tolik krásných kvítků je málokde. 
Posedíme, pokocháme se tou krásou, 
jsme šťastni, že jsme opět „kostelík“ zdo-
lali. Až loni, v roce 2020, nám tento jarní 
výlet pokazila pandemie. I  letos budeme 
v  domácí karanténě prohlížet fotografie 
z těchto vycházek.

Všichni si přejeme, abychom už koneč-
ně nad tou epidemií zvítězili.

Marie Špicarová

Tradiční jarní vycházka

Účastníci zatím poslední jarní vycházky v roce 2019.
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Díl druhý: Puberta a dospívání 
aneb Májina cesta do světa

V čísle KL 3/2020 se s námi podělila paní Ma-
ruška Hloušková o  své zážitky z  dětství, které 
prožila v  Jestřabí v  Krkonoších. Své povídání 
zakončila vzpomínkou na  měšťanskou školu 
v Poniklé, kam čtyři roky docházela ze své rod-
né vsi pěšky, v zimě na lyžích. Jak to bylo dál, 
zjistíme v druhém díle vyprávění.                     (kl) 

 
Zakončila jsem to optimisticky: „Vesele, 

jen vesele život musíš brát.“ Ale skutečnost 
byla úplně jiná, nemohla nebo nesměla 
jsem jít nikam jinam nežli na zemědělskou 
školu. Chtěla jsem jít na  kuchařku nebo 
prodavačku. Když byli ve  škole na  náboru 
a držela jsem v ruce přihlášku, ředitel ško-
ly mi ji vytrhl s  tím, že pouze zemědělský 
učňák. Byla jsem zklamaná, nešťastná a na-
štvaná úplně na vše, že je život krutý a ne-
spravedlivý. Rozhodla jsem se, že do  16 
let (což byl skoro celý rok, neboť jsem ro-
zená v květnu) budu doma a pak od 16 let 
do práce. Tak to tenkrát chodilo.

Člověk míní, a  Pán Bůh mění. Pomalu 
končil srpen a  zase zlatý tatínek zasáhl: 
„Nechceš se jet do  toho Vysokého podí-
vat? Můžeš to zkusit, vidět, a skončit můžeš 
vždycky.“ Souhlasila jsem. Taťka nastarto-
val kývačku dvěstěpadesátku a rozjeli jsme 
se na  druhý břeh Jizery do  pěkného kop-
ce s krásným rozhledem do Jizerek a zpět 
do Krkonoš. Přes Poniklou na Roprachtice. 
Po levé ruce zkraje Vysokého byl velký kra-
vín a  kousek dál po  pravé straně země-
dělská škola. Po  zazvonění otevřel ředitel, 
který ve  škole bydlel. Starší, vysoký, štíhlý 
pán příjemného vzhledu. Po  informacích, 
které nám poskytl, mi podal ruku s tím, že 
se na mne těší 1. září. A bylo rozhodnuto. 
Doma to znám, proč nezkusit něco nového, 
ještě pro mne nepoznaného. A tak prvního 
září s  chutí a  zvědavostí do  úplně nezná-
mého prostředí.

Internát nad spořitelnou v přízemí, prv-
ní patro pro kluky a  to druhé pro dívky. 
Z okna výhled na Kotel a Zlaté návrší s Jes-
třábími boudami, odkud na nás při západu 
slunce pouštěla okna prasátka. Tři pokoje 
se šesti postelemi. Byly jsme dvě třídy – 
v áčku 12 chlapců a 12 děvčat. Zato moje 
béčko nemělo chybu – 17 kluků a 6 holek. 
Věrka, Věrka, Jana, Hanka, Jarča a  moje 
maličkost. Seznámení nemělo chybu, pro-
žvanily jsme skoro celou první noc, a ráno 
jsme vypadaly jak vyorané myši. Stravování 
probíhalo ve škole. Výborné kuchařky, kte-
ré nám opravdu dopřávaly.

Před námi tam byla Střední zemědělská 
ekonomická škola, kterou přestěhovali 
do  Turnova. My jsme tudíž byli dva první 
ročníky „Střední odborné učiliště pěsti-
tel-chovatel“. Mělo to výhodu tu, že nám 

nikdo nenadával „ba-
žanti“ – jenom jsme 
byli „chlívani“ u  dětí 
z  jiných škol. Naše 
třídní učitelka, čerstvá 
zemědělská inženýrka 
Jana, byla moc príma. 
Měla nás na  odborné 
předměty. První tři 
dny jsme měli praxi 
a  tři dny školu. Ten-
krát se ještě chodilo 
do  školy i  do  práce 
v  sobotu. Áčko to 
mělo naopak – nejdří-
ve škola, pak praxe. To 
mělo výhodu, že jsme 
věděli, z čeho se zkou-
ší nebo píše písemka.

Mistři na  praxi byli 
tři – nejmladší Hanka 
(absolventka hořic-
ké zemědělské školy) 
a  dva páni. Brzy ráno 
do  kravína ve  Vyso-
kém nebo do Staré Vsi 
nebo slepice ve  Tříči. 
Vyfasovali jsme hně-
dé pracovní obleky 
a  byli jsme připraveni 
na  práci v  zeměděl-
ství všeho druhu nebo 
co bylo potřeba. Do-
stávali jsme kapesné 
podle chování na  int-
ru, výsledků ve  škole 
a z praxe. Spousta dětí měla smlouvy s JZD 
ze svých vesnic. Mně to všechno platili ro-
diče, abych nebyla na nikom závislá.

Většina volného času, psaní úkolů, učení, 
se trávila ve škole a kolem ní. Na intr se cho-
dilo po  večeři na  povinné televizní noviny 
a  nocleh. Nad školou bylo volejbalové hři-
ště, kde jsme se vydováděli a  vykřičeli. Ně-
kdy si s námi přišli zahrát i dva lékaři vedle 
z nemocnice (tubera kostí). Často bylo těžké 
dát dohromady dvě družstva po pěti lidech. 
Spousta děvčat se hýbat nechtěla, pletly, se-
děly a kynuly. Tak musely s paní vychovatel-
kou povinně chodit na vycházky. Ze začátku 
jsme chodili všichni, abychom poznali měs-
to a jeho okolí. Stýskalo se nám někomu víc, 
někomu míň po rodičích a domovu. Zpívali 
jsme si „Stezka má přede mnou v dáli mizí, 
každý krok v  srdci mém zabolí atd.“. Když 
jsem vyšla nad školu, tak jsem na své rodiště 
při jasném počasí viděla. Často jsem domů 
i  do  školy chodila pěšky. Mlejnkama vedle 
rozvalin strážného hradu Nístějka, přes Jize-
ru po hlavní silnici u Hradska a potom vzhů-
ru Zabylým na Jestřabská vrcha.

Nejvíce jsem kamarádila s Jarčou, neboť 
jsme byly pohyboví divoši. Hodně jsme 
běhaly, přespolní závody, a  když napadal 
sníh, tak na  běžkách. Jako učiliště jsme 
měli krásné vybavení – běžky, sjezdovky 
a  brusle, na  kterých jsem se naučila v  15 
letech. V životě jsem neměla tolik modřin, 
ale nevzdala jsem to. Za to mohl hrbatý led. 
Trénoval a proháněl nás na všechny závo-
dy mistr Hrubý. Kolem Kramářovy vily jsme 
měli trať a pak šup do Šachet, kde byly dva 
můstky, velký a malý. Jezdit po tom dosko-
ku na běžkách – lyže, které vám drží jenom 
za špičky bot – to byl výkon.

Účastnili jsme se závodu „Přebory ze-
mědělských a  lesnických škol“. Každý 
musel na  tři závody – jako mladší do-
rostenky 3 km běh, pak štafety 3  ×  3 km 
a  mohli jsme si vybrat slalom obří speci-
ální a sjezd. Okresní, krajský, celostátní. To 
se odehrávalo v  Harrachově. Kdo vyhrál 
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okresní kolo, udělal družstvo do krajského 
závodu. Z každého kraje ti nejlepší do ce-
lostátního. Bylo nás dohromady 25 kluků 
a děvčat. Starší a mladší dorostenky a do-
rostenci. Kluci ještě měli skoky na malém 
můstku 25 m.

Soustředění bylo v  harrachovském les-
nickém učilišti. Tam byli krásní lesáci z  ce-
lých Čech a  Moravy, co nám chystali tratě 
a  byli na  kontrolních místech. Měli tam 
vychovatele bývalého sdruženáře pana La-
zara, který nás tam trénoval a  radil. Nikdy 
jsme při voskování lyží nepromazali. To byl 
základ, aby to jelo jak z kopce, tak do kopce.

Z Vysokého jsme se probojovali do kraj-
ského kola já s Jarčou a Mirek. Do celostát-
ního za Východočeský kraj jenom já a  Mi-
rek. To bylo v Harrachově v Rýžovišti. Přijeli 
i Slováci. Byl to zážitek, hlavně když se nám 
dařilo a Východočeši byli první. Já tři zlaté 
medaile. Běh, sjezd a štafety. Kluci lesácký 
za mnou přišli do hotelu s dárkem a gratu-
lací. To je jasný, že moje sebevědomí bylo 
hodně vysoko.

Zima skončila, učení mi šlo také, tak 
mi bylo doporučeno udělat si přijímačky 
do Turnova na  Střední zemědělskou tech-
nickou školu, „SZTŠ“. Povedlo se a  byla 
jsem přijata. Turnov, krásné město, brána 
do  Českého ráje od  západu a  Jičín brána 
od východu.

Na  technice nás byla ve  třídě polovina 
kluků a  děvčat. Na  ekonomce tam měly 
převahu dívky, kluků poskrovnu, dva až pět 
ve  třídě. Hlavní budova byla na  náměstí 
vpravo v rohu. Nová budova v jednosměr-
né ulici vedle muzea Českého ráje naproti 
hospodě a  stadionu. Společný vchod se 
šperkařskou školou. Tam jsme měli krás-
nou tělocvičnu, taneční sál, intr všech klu-
ků a  prvaček, dvě třídy techniky. Ostatní 
dívky dojížděly na zámeček na Malé Skále 
vlakem přes Dolánky.

Teď mi začal hektický čas. O  hodně víc 
učení, trénink a  plno závodů. Domů jsem 
se kolikrát dostala za 14 dní nebo za tři týd-
ny. Ve třídě mně hodně fandili, spolužačky 
byly tak obětavé, že mně dopisovaly kaž-
dá jednu hodinu sešity. V tom sportovním 
oddílu byly opravdové kamarádky a kama-
rádi. Fandili jsme si, rozdělili jsme se o bon-
bóny, poslední rohlík. Skutečné, opravdové 
přátelství, žádný podraz nebo faleš. Prostě 
jsme reprezentovali školu.

Z  mladší dorostenky jsem byla starší, 
a tím i delší tratě. Na lyžích pět kiláků. Běh 
Turnovských brusíren jsem doběhla jako 
druhá. Pohár Zemědělských novin první 
ve  Svobodě nad Úpou. A  zase přišla zima 
a  znovu lyže a  Harrachov. Uspěla jsem, 
a  jelo se do  Banské Bystrice. Běžecké dis-
ciplíny se konaly na Donovalech. Slováci se 
předvedli, že nás moc jako Čechy rádi ne-
mají. V Harrachově jsme byli všichni ubyto-
váni v Rýžovišti v hotelu. V Banské Bystrici 

na  druhém třetím rande bude uspokojen, 
a frr za jinou. Já na to byla tenkrát pitomá, 
odtažitá, nebyl čas a také jsem mu moc ne-
věřila. Měla jsem úplně jiný cíl, který mi vů-
bec nevyšel. Po  roce byl z desátníka četař 
a  končila mu začátkem října základní vo-
jenská služba. Čas ukázal, že to byl pro mě 
ten pravý a  já pro něho, alespoň to tvrdil, 
také jen ta jediná!

V  listopadu nastoupila moje maminka 
do  jilemnické nemocnice na  operaci. Při-
šla úplně na poslední chvíli, ale vše dobře 
dopadlo. Jenom já musela přerušit školu, 
abych taťkovi pomohla v  hospodářství, 
když on ještě chodil do  práce. Mamka si 
tam pobyla šest týdnů, celé břicho šité, 
takže na těžkou práci musela zapomenout. 
A já na návrat do školy. To by se mi dohonit 
nepodařilo, a pak moje velká láska se chtě-
la, a nakonec musela ženit.

Tím mi začala jiná životní etapa. Nebyla 
marná, byla někdy krásná, těžká a vydržela 
řadu let, skoro 55 let manželé. O tom mo-
hou mluvit naše děti, takže tady končím! 
Byl to můj v pořadí „druhý a poslední nej-
lepší chlap mého života“. Tatínek byl tatí-
nek, ale tohle byl milenec, manžel, táta, 
děda, kuchař, zedník, pracant, žádná práce 
mu nebyla cizí, se vším si poradil a  vždy 
jsem ho dostrkala tam, kam jsem chtěla já. 
Peklo měl se mnou na zemi, a proto věřím, 
že je v nebi.

Maruška Hloušková

jsme byli Češi a  Moraváci na  Polnohospo-
dárském učilišti a  slovenští sportovci úpl-
ně někde jinde. Sešli jsme se s nimi jenom 
na startu závodu. Nemohli jsme nikam jít, 
jenom ve velké partě. Tři Západočechy tak 
zmlátili, že je ani jejich trenér nemohl po-
znat. Od té doby jsme byli hlídáni policajty. 
Když jsme odjížděli ze závodu domů, tak 
za doprovodu policie. Byli určitě rádi, když 
za námi zapadly dveře u vlaku. Ve štafetách 
jsme byly první a  já druhá na  5 km. Jarča 
Novotná byla první, ale jako Východočeši 
jsme byli první. Tři medaile: zlatá štafety, 
stříbrná běh 5 km a bronz sjezd. Ty závody 
jsem odstonala první angínou a čas šel dál.

Bylo jaro a nás čekala brigáda na chmelu 
v  Lounkách, kde se točili „Starci na  chme-
lu“. Okopávání zeleniny, kluci drátkovali 
s těmi tyčemi a my děvčata jsme naváděla 
chmel na dráty. Bylo tam moc hezky, muse-
li jsme kus práce každý den udělat. Lidi nás 
tam měli rádi, dobře nám vařili. Nemělo to 
žádnou chybu. A  14 dní uteklo, zase plno 
dojmů. Krásná příroda, Roudnice nad La-
bem, Říp. Udělali jsme si výšlap na Říp, aby 
na nás mrknul svatý Jiří, a tím pádem se prý 
do jednoho roku vdáš.

Návrat z chmelu zase do školy utekl moc 
rychle a  byly prázdniny a  vízo. Potom 14 
dní povinná praxe v  půlce července, kou-
pání v  Dolánkách v  Jizeře. Stavění stohu, 
přehazování obilí, krmení prasat, dojení 
krav na Malém Rohozci u pivovaru.

Nástup v září do druhého ročníku, shle-
dání se se spolužáky a  učení, tréninky 
a  randění. Málem jsem zapomněla, že 
v  Turnově byly kasárny a  v  nich pro mne 
osudový muž – vojáček. V hořeních rakeťá-
ci a v doleních z jiných posádek řidiči na ta 
těžká auta na šest týdnů kurzy. Tenkrát tam 
sloužilo i dost Slováků, a zase Češi chodili 
na Slovensko. Ty kasárny byly pro mne osu-
dové, hlavně jeden svobodník. Ze Železné-
ho Brodu přistoupila spolužačka Andula, 
na kterou čekal desátník absolvent Franta. 
Já jí nosila na intr batoh, aby s ním mohla 
randit a přišla jako od pozdního vlaku. Kon-
cem září přivedl k  vlaku svého nejlepšího 
kamaráda svobodníka, později desátníka 
Rudu Hlouška. Pěkného, modrookého, 
holkami vyhledávaného vojáčka. Sebevě-
domí měl velké, ale u mě narazil. Myslel si, 
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Zubař MUDr. Václav Franc je také spisovatel…  a má rád Kopidlno
Začneme originálně, rýmovačkou pro Ko-

pidlenské a okolí… 

Václav Franc
Rýmovánka od Kopidlna

Byla jedna babička z Kopidlna
na rynku křičela z hrdla plna
že si s dědečkem ve dvou život usnadní
přitom ji zajímal obsah knížky vkladní
tu starou čiperu z Kopidlna.
Byla jedna slečna od Drahorazi
v počítači měla pěknou databázi
mládenců co mají pořádnou káru
jezdila s nimi fárem a v páru
ta divoška od Drahorazi.
Byl jeden dědeček z Ledkova
říkal že odejde z domova
pojede na cestu kolem světa
s Ledkovem bude navždy smrti veta
aniž by vytáhnul paty z Ledkova.
Byl jeden mládenec z Mlýnce
nevěděl co jsou to slovensky „klince“
v kotci prý choval králíky
nevěděl že jsou to hřebíky
ten chytrák z Mlýnce.
Byl jeden pes z obce Pševes
neskákal přes žito ba ani oves
nejraděj obědval buřty
byl po nich jak mamut tlustý
ten pejsánek z Pševse.

Pokud si chcete o  vztahu pana 
V. France ke  Kopidlnu přečíst více, mrkněte 
do jeho ČAJE z června 2018:

ikobra.rehec.cz/pdf/caj/caj_141.pdf

A ještě rozhovor, který jsme spolu před ča-
sem vedli.

Jak se slučuje povolání zubaře s literatu-
rou a jejím psaním?

Zubaři na křesle řekne pacient takové věci, 
že by je neřekl ani na  okrsku místní policie. 
Takže tu jde minimálně o náměty. Pochopitel-
ně zachovávám lékařské tajemství. Nakonec 

řada lékařů utíká k nějaké formě umění. Psaní 
je pro mě ventil. Když je kotel stresu napěcho-
vaný a potřebuje upustit páru, sednu k počí-
tači a píšu o sto šest!

Jaké je vaše literární zaměření, pokud 
jde o žánry a obsah?

Mám rád především humor. Od  toho se 
odvozuje skoro všechno moje psaní. Pocho-
pitelně jsem napsal i  několik sbírek vážné 
poezie, nějakou tu novelu a povídkové kníž-
ky. Nedávno mi napsala jedna nakladatelka: 
„…dokážete pojmout i tak vážné téma, jako 
je válka, s  humorem.“ On je to spíš takový 
černý humor. Ale chystám další sbírku po-
ezie a ta má pracovní název „Humor je lepší 
než tumor“. Myslím si, že právě to mě nejvíce 
vystihuje. Ironie, sebeironie, legrace. A žánry? 
Vydal jsem toho již hodně. Za vše uvedu dvě 
knížky zubařských historek. Chystám povíd-
kovou knížku s  tajemnem nebo záhadou. 
Dovolím si parafrázovat klasika: „Vše, co jsem 
napsal, jsem psal rád!“

A co vaše literární soutěž, Řehečská 
slepice? Hledáte autory s podobnou 
filozofií, jako je ta vaše?

Jak jsem říkal, humor je moje parketa. 
A Řehečská slepice, mimochodem chystáme 
v roce 2021 již 20. ročník, je soutěží humoru. 
Děláme si ze sebe tak trochu legraci a  dou-
fáme, že Řeheč (vesnička na Jičínsku, odkud 
pocházím) bude jednou naším hlavním měs-
tem. Máme svoje hejtmanství a jako produkt 
této soutěže i  Řehečské kvarteto, se kterým 
jsem se představil i  v  Hradci v  Harmonii II. 
a Café Pessoa. Čtení ze své tvorby jsem měl 
v infocentru a v Klubu Mánesova.

Bohužel další aktivity omezila pandemie. 
Klub v  Mánesově ulici v  Hradci Králové je do-
časně zavřený a nečinný. Problém nastal i s vy-
hlášením výsledků Řehečské slepice, které pro-
běhlo virtuálně, on-line. Jubilejní, 20. ročník 
soutěže je ve  fázi hodnocení, ale jak bude vy-
padat jeho závěr, to je ve hvězdách. Vyhlášení 

by se mělo uskutečnit koncem května, nejspíš 
ve  venkovních prostorách městské Knihovny 
Václava Čtvrtka v Jičíně. Současná doba přináší 
mnoho nových podnětů a  rozhodně není na-
kloněná veřejným aktivitám. Snad se dočkáme 
lepších časů a s nimi i přímého setkání s námi 
oblíbeným regionálním autorem a  zubařem 
MUDr.  Václavem Francem. V  současné době 
chystá třetí knížku historek ze zubní ordinace 
„Vypláchněte si!“. Zájemci se jí dočkají v květnu.

Když se nemůžeme setkávat, tak všech-
ny čtenáře Kopidlenských listů Václav Franc 
zdraví a posílá něco žhavě aktuálního ze své 
klávesnice.

Předjarní elegie

Březen. Taháš ze země kvítky bledule
teploměr se líně válí na nule.
Užiješ spíš brusle nežli pomlázku
budoucnost však přesto myslí na lásku!

Oldřich Suchoradský

Václav Franc, naro-
zen 26. 10. 1961 v Jičí-
ně, pracuje jako zubní 
lékař v  Nové Pace. 
Od  roku 2008 je člen 
Obce spisovatelů. Je 
tajemníkem Středis-
ka východočeských 
spisovatelů, publikuje 
příležitostně v  novi-
nách a časopisech, vy-
dává vlastní periodika ČAJ a KOBRA, se svými 
dílky objíždí kraj, ale i republiku a provádí tam 
„autorská čtení“. O něco takového se teď spo-
lu pokusíme v tištěné podobě pro Kopidlen-
ské listy. Je zakládajícím členem Literárního 
spolku LiS při Knihovně Václava Čtvrtka v Jičí-
ně (1990). Hlavní organizátor literární soutěže 
humoru Řehečská slepice (2002).

Vydané sbírky poezie: Kdy chodí město 
spát (Půlnoc Tábor, 2000); Olympiáda v  zoo 
(Půlnoc Tábor, 2001); Autogramy dětství (Al-
fa-Omega, 2005); Na  druhém břehu dětství 
(2011); Opuštěná hnízda dětství (2016).

Vydaná próza: František (Dauphin a Protis, 
2007); Něco na zub pro zubaře a jejich paci-
enty (Alfa-Omega, 2007); Atentát na senáto-
ra Murdycha (2006); Vědecká práce mé ženy 
(2006); Agónie (2006); Bystřice aneb Kde lišky 
dávaj dobrou noc (2009); Jak na Nový rok (no-
vela, Akcent, 2010); Svědek neposkvrněného 
početí (sbírka povídek, Akcent, 2011); Dobrý 
zločin (sbírka povídek, Akcent, 2011); Dvakrát 
vrtej, jednou trhej (sbírka povídek, Balt-East, 
2011); Povídky z děravé kapsy (povídky moti-
vované Karlem Čapkem, Tribun EU, 2018); Klí-
če, mobil, brejle (Epika, 2020). Editor souboru 
„Jablko nepadá daleko od  stromu“ (Česká 
povídka 2020).

Publikuje v almanaších spolku v Jičíně, pří-
ležitostně v nejrůznějších časopisech a sbor-
nících.

Vyhlášení Řehečské slepice 2019 v městské knihovně v Jičíně, s panem Janem Řehounkem z Nymburka.
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Pomáháme obětem trestných činů
Stali jste se vy nebo někdo z vašeho okolí 

obětí trestného činu? Potřebujete informace 
o vašich právech, o průběhu trestního řízení 
či jen psychickou podporu? Od toho jsme tu 
my! Občanská poradna v Jičíně je vám plně 
k dispozici i v době pandemie. Najdete nás 
nově na adrese 17. listopadu 861, v nedávno 
otevřeném komunitním centru.

Pro koho jsou naše služby určeny?
Občanská poradna je určena lidem, kte-

ří se ocitli v  tíživé životní situaci nebo jsou 
takovou situací ohroženi. Služba je určena 
těm, kteří si nemohou z  problémů pomoci 
sami například z  důvodu vysokého věku, 
zdravotních problémů, nedostatku financí, 
znalostí nebo dovedností apod. Poradenství 
je bezplatné a může se týkat oddlužení, pro-
blémů v  rodině, v  zaměstnání, s  bydlením, 
reklamací, sociálních dávek a také trestných 
činů.

S jakými situacemi se při pomoci obě-
tem trestných činů nejčastěji setkáváme 
a s čím vám můžeme pomoci?

Spektrum situací je opravdu rozsáhlé. Dá 
se říci, že co případ, to jedinečný problém. 
Oblasti, ve  kterých poradenství poskytuje-
me, bychom mohli rozdělit do čtyř katego-
rií, a  sice: vymáhání náhrady škody, pomoc 
obětem domácího násilí, trestní řízení a psy-
chická podpora. Naše pomoc je komplexní. 

Zahrnuje jak poskytování právních a  jiných 
informací, tak i  poskytnutí psychické pod-
pory a  případného doprovodu k  dalším in-
stitucím.

Jakou formou jsou služby poskytovány?
Standardně formou osobní konzultace, 

po  telefonu či e-mailu. V  současné době 
jsme kvůli opatřením proti covidu-19 zaved-
li také poradenství formou skypu (termín 
po  předchozí domluvě) a  také prostřednic-
tvím facebooku.

Občanské poradenské středisko, o.  p.  s., 
je obecně prospěšnou společností, což je 
jedna z forem nevládní soukromé neziskové 
organizace. Byla založena v roce 1999. Orga-
nizace má sídlo v Hradci Králové a kontaktní 
místa v Jičíně, Náchodě a Kostelci nad Orlicí. 
Více o nás najdete zde: www.ops.cz.

Rychlý kontakt pro pomoc obětem 
trestných činů:
tel: +420 734 370 960, 
e-mail: opjicin@ops.cz, 
FB: Občanská poradna Online
Provozní doba: po 9:00–12:00 a 12:30–
18:00; út, st 9:00–12:00 a 12:30–15:00;  
čt 9:00–12:00 a 12:30–17:00
Adresa: Občanská poradna Jičín,  
17. listopadu 861, 506 01 Jičín

Vstup do Občanské poradny v Jičíně

Jak SASanka v Kopidlně pomáhala v roce 2020 Prádlomobil, nová 
služba pro občanyOblastní charita Jičín nabízí místním ro-

dinám, které se dostaly do  obtížné situace, 
pomoc v rámci Centra SASanka. Pokud tyto 
rodiny nedokážou obtížné situace překonat 
samy, mohou se zastavit v budově Kulturní-
ho a vzdělávacího centra, kde SASanka pů-
sobí.

Služba je pro rodiny bezplatná, dobrovol-
ná a lze ji využívat i anonymně. Podle dosa-
vadních zkušeností z roku 2020 šlo zejména 
o podporu a pomoc se zajištěním podmínek 
pro školní přípravu dítěte, při hledání vhod-
ného zaměstnání anebo lepšího bydlení pro 
rodiče, podporu při jednání s úřady, dopro-
vody na  jednání s  institucemi (škola, úřady, 
poradny) a také zajištění materiální a potra-
vinové pomoci.

V roce 2020 služeb Centra SASanka využi-
lo osm rodin z Kopidlenska, což je více než 
20 podpořených maminek, tatínků babiček 
a nezletilých dětí. Díky zapojení do charita-
tivního projektu nadace Patron dětí byly ně-
které rodiny s  dětmi podpořeny finančním 
příspěvkem na školní obědy nebo materiální 
pomocí. Podpora rodin byla také realizována 
z  Potravinové banky a  z  pořádané potravi-
nové sbírky. Některým dětem byly také po-
skytnuty školní potřeby, pomůcky a  školní 

Sociální podnik Veronika Oblastní charity 
Jičín rozšířil své aktivity o  další zajímavou 
a užitečnou službu. V návaznosti na své prá-
delny v Jičíně a Libáni nově nabízí bezplatný 
svoz prádla pro jednotlivce a domácnosti.

Veronika tak reaguje na poptávku, kterou 
v  poslední době zaznamenala. „Protože již 
v  tuto chvíli svážíme prádlo několika lidem 
z okolí Jičína, kteří nemají možnost, jak prá-
dlo do prádelny dovézt, rozhodli jsme se, že 
tuto službu rozšíříme. Současně jsme oslovili 
i starosty vybraných obcí, kde jsme schopni 
aktuálně tuto službu jejich obyvatelům na-
bídnout,“ říká ředitel Oblastní charity David 
Rejlek.

V dnešní době velmi oblíbené dezinfekční 
praní tak bude dostupné i dalším zájemcům.

Službu si můžete objednat telefonicky 
na tel. 730 174 475 nebo on-line (i z mobilu) 
na www.pradelna-jicin.cz. Zde také najdete 
aktuální seznam lokalit, kde Prádlomobil 
funguje.

Prádelna Veronika
Sociální podnik Oblastní charity Jičín
www.pradlomobil.cz  |  tel.: 730 174 475

aktovky. Centrum SASanka bylo v roce 2020 
také jedním ze sběrných míst projektu Kra-
bice od bot, kdy se zde v předvánočním čase 
vybíraly vánoční „krabice“ s dárky, které pak 
putovaly k potřebným dětem.

Také činnost Centra SASanka byla pozna-
menána vyhlášením nouzového stavu kvůli 
pandemii covidu-19 a uzavřením všech stře-
disek. Služby byly v  té době poskytovány 
pouze na  základě telefonické či e-mailové 
komunikace. Sociální pracovnice se vedle 
toho také jako dobrovolnice zapojily do šití 
roušek nebo zajišťovaly každodenní dovoz 
obědů a nákupů. Podle potřeby také vypo-
máhaly v pečovatelské službě při práci pečo-
vatelek a při dezinfekci automobilů. V rámci 
podzimního nouzového stavu a  uzavření 
školských zařízení byly rodiny navíc podpo-
rovány zejména v  zajištění podmínek pro 
distanční výuku s možností on-line připojení 
se přímo v Centru SASanka.

Děkujeme všem partnerům a podporova-
telům za přízeň a věříme, že rok 2021 bude 
již o trochu veselejší.

Centrum SASanka
pracoviště Kopidlno, Hilmarova 86
tel.: 734 392 812, 730 806 186
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Je v Kopidlně bezpečno?
Odpověď na  tuto otázku můžeme hledat ve  zprávě o  stavu veřejného 
pořádku, kterou vždy na začátku roku dává zdejší oddělení Policie ČR městu.

Zpráva o stavu veřejného pořádku za rok 2020
V roce 2020 bylo v katastrálním území Ko-

pidlna ve smyslu ustanovení § 158 trestního 
řádu prověřováno dvacet tři oznámených 
a zjištěných trestných činů.

Nejčastějším prověřovaným přečinem 
byly přečiny v souvislosti s řízením motoro-
vých vozidel, kdy se jednalo o přečin maře-
ní výkonu úředního rozhodnutí a vykázání, 
neboť se jednalo o  pachatele, kteří řídili 
motorová vozidla v době uloženého zákazu 
činnosti spočívajícího v zákazu řízení moto-
rových vozidel, popř. řízení motorového vo-
zidla pod vlivem alkoholu nebo jiných návy-
kových látek, kterých bylo celkem jedenáct 
případů. Podezřelé osoby z  těchto přečinů 
byly k dalšímu opatření postoupeny Okres-
nímu státnímu zastupitelství v Jičíně.

Pouze ve čtyřech případech byly prověřo-
vány přečiny majetkového charakteru, a  to 
tři případy krádeže a jeden případ neopráv-
něného užívání cizí věci. Ze všech majetko-
vých trestných činů byl v  jednom případě 
zjištěn pachatel. Ve zbývajících případech se 
pachatele prozatím nepodařilo zjistit.

Z celkového počtu všech patnácti prově-
řovaných trestných činů byl pachatel zjištěn 
celkem ve dvanácti případech.

V samotném Kopidlně pak došlo ke všem 
výše uvedeným případům spáchání přečinů.

V obcích Pševes, Mlýnec, Drahoraz a Led-
kov nebyl prověřován žádný trestný čin.

Mezi méně závažná protiprávní jednání 
patří přestupky, kterých bylo v katastrálním 
území města Kopidlno šetřeno nebo zjiště-
no celkem šedesát osm.

Z uvedeného celkového počtu přestupků 
se pak jednalo o dvacet tři přestupků proti 
bezpečnosti a  plynulosti silničního provo-
zu, které nebyly vyřízeny na místě uložením 
pokuty v  příkazním řízení, ale oznámeny 
správnímu orgánu k projednání. Jednalo se 
o nesprávné parkování vozidel, jejichž řidič 
nebyl na  místě zjištěn, dále o  řízení moto-
rového vozidla bez příslušného řidičského 
oprávnění, neodevzdání řidičského průka-
zu, nepřepsání motorového vozidla a řízení 
vozidla pod vlivem alkoholu nebo jiné návy-
kové látky.

Dalšími nejčastějšími přestupky, které 
byly oznamovány podle zákona č. 251/2016 
Sb., o  některých přestupcích, byly přestup-
ky proti občanskému soužití, kterých bylo 
dvacet tři, dále jedenáct případů přestupku 
proti majetku, dva případy přestupku proti 
veřejnému pořádku.

Dále byl oznámen jeden přestupek podle 
zákona na  ochranu zvířat proti týrání, čtyři 

přestupky podle zákona o  odpadech a  tři 
přestupky na  úseku porušení vládních na-
řízení v souvislosti se zamezením šíření viru 
covidu-19.

V  samotné obci Kopidlno došlo k  cel-
kem šedesáti třem přestupkům. Jednalo se 
především o  přestupky proti bezpečnosti 
a plynulosti silničního provozu, kterých bylo 

oznámeno dvacet jedna. Ve  dvaceti jedna 
případech se jednalo o přestupek proti ob-
čanskému soužití. Ve většině případů se jed-
nalo o ústní nebo fyzická napadení. Ve všech 
případech, ve  kterých byl pachatel zjištěn, 
bylo zjištěné protiprávní jednání oznámeno 
příslušnému správnímu orgánu k projedná-
ní. Dále bylo spácháno deset přestupků pro-
ti majetku, kdy se jednalo především o po-
škození věcí či krádež, a v poslední řadě dva 
přestupky proti veřejnému pořádku.

V obci Drahoraz byly šetřeny dva přestup-
ky, jeden majetkový přestupek a jeden pře-
stupek proti občanskému soužití.

V obci Pševes byl šetřen celkem jeden pře-
stupek, a to proti občanskému soužití.

V  obci Mlýnec byl šetřen celkem jeden 
přestupek, a to na úseku bezpečnosti a ply-
nulosti silničního provozu.

V  obci Ledkov byl šetřen celkem jeden 
přestupek, a to na úseku bezpečnosti a ply-
nulosti silničního provozu.

Celkovou bezpečnostní situaci lze charak-
terizovat jako klidnou. Co se týče počtu pro-
věřovaných přečinů a  přestupků, je situace 
příznivější než v předešlém roce, a proto ze 
strany Policie ČR není nutné přijímat zvláštní 
bezpečnostní opatření.

V  celé řadě prošetřovaných případů byly 
ke  zjištění pachatelů protiprávního jednání 

využity záznamy z  městského kamerového 
systému, který nemalou měrou pomáhá 
policii v její každodenní činnosti a svojí pří-
tomností ve městě má i výrazný preventivní 
dopad při zajišťování bezpečnosti ve městě. 
Věřím, že i nadále se bude zmíněný kamero-
vý systém rozšiřovat a zkvalitňovat.

Situace v  loňském roce byla výrazně 
ovlivněna právě probíhající pandemií v dů-
sledku šíření viru covidu-19 a jejími násled-
ky. Během velké části roku 2020 byl nařízen 
vládou České republiky nouzový stav, ze 
kterého plynulo spoustu různých omezení 
a  zákazů pro civilní obyvatelstvo. Na  zá-
kladě minimálního počtu zjištěných pře-
stupkových jednání ze strany policie v ka-
tastrálním území obce Kopidlno na  úseku 
porušení vládních nařízení chceme všem 
občanům poděkovat za jejich svědomitost 
a věříme, že budou nadále přispívat svým 
chováním ke zvládnutí závažné epidemio-
logické situace.

Závěrem děkujeme všem občanům, kte-
rým není bezpečnost v  našem městě lho-
stejná a  s  jejichž pomocí v  řadě případů 
došlo ke zjištění pachatelů konkrétních pří-
padů. Jsme přesvědčeni, že tato spoluprá-
ce bude i  nadále pokračovat, a  chtěli by-
chom tímto požádat o spolupráci i všechny 
ostatní.

npor. Bc. Miroslav Netík, 
prap. Bc. Lukáš Veselý

Činy, kterými jsou porušovány některé 
zákony, mohou být přestupkem nebo 
trestným činem.

Přestupkem je jednání, které je jako 
přestupek označeno zákonem. Přestup-
ky jsou méně závažná jednání.

Trestné činy se dělí na přečiny a zločiny.

Přečiny jsou všechny nedbalostní 
trestné činy a  ty úmyslné trestné činy, 
na něž trestní zákon stanoví trest odně-
tí svobody s horní hranicí trestní sazby 
do pěti let.

Ostatní trestné činy jsou zločiny.

Seřazeno podle závažnosti od  nejnižší: 
Přestupek. Přečin. Zločin.

Přestupek – přečin – zločin. 
Co je co?

Na  základě minimálního počtu 
zjištěných přestupkových jednání 
ze strany policie v  katastrálním 
území obce Kopidlno na  úseku 
porušení vládních nařízení chce-
me všem občanům poděkovat 
za  jejich svědomitost a  věříme, 
že budou nadále přispívat svým 
chováním ke  zvládnutí závažné 
epidemiologické situace.
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Co se událo pod křídly TJ Sokol Kopidlno v roce 2020
Oddíl stolního tenisu

Oddíl stolního tenisu měl v  soutěžích 
okresního přeboru dvě družstva dospělých, 
jedno družstvo dorostu a  jedno družstvo 
žáků.

Družstvo mužů „A“ skončilo ve druhé tří-
dě okresního přeboru na  devátém místě 
z  jedenácti účastníků. Celou soutěž prová-
zely problémy se sestavou, bylo nutné do-
plnit vždy dvěma hráči z oddílu družstva „B“.

Družstvo mužů „B“ skončilo ve  čtvrté 
třídě okresního přeboru na  osmém místě 
ze dvanácti účastníků. Rovněž celou sou-
těž provázely velké problémy se sestavou. 
Na  jedné nemocnost, na  druhé straně to, 
že bylo nutné zajišťovat družstvo „A“ vždy 
dvěma hráči.

Družstvo dorostu skončilo ve dlouhodo-
bé soutěži na čtvrtém místě. To, že se naši 
mladíci v  průběhu soutěže neustále zlep-
šovali, se odrazilo v bojích o umístění, kde 
nakonec skončili na velmi pěkném druhém 
místě!

Družstvo žáků se umístilo v okresním pře-
boru na  jedenáctém místě. Svoje umístění 
potvrdili i v soutěži o konečné umístění, kde 
jedenáctou příčku obhájili. Je velká škoda, 
že v Kopidlně není zájem dětí o tento sport. 
Podmínky pro trénink jsou v sokolovně vel-
mi dobré…

I  náš sport ovlivnil negativně koronavi-
rus, kdy poslední tři kola soutěží mužů byla 
dohrávána v měsíci květnu.

Po skončení všech soutěží a odchodu ně-
kterých hráčů jsme zrušili družstvo mužů 
„A“. Nejvíce nás mrzelo, že se nepodařilo 
zajistit dostatečný počet dětí, a  tudíž jsme 
zbývajícím třem dětem schválili přestup 

do TJ Jičíněves. Přejeme jim v novém půso-
bení mnoho úspěchů.

Do  nového ročníku soutěží okresního 
přeboru 2020–21 jsme přihlásili pouze 
družstvo mužů, a to do skupiny 4. Družstvo 
tvoří tři důchodci a dva bývalí dorostenci…

Soutěž byla po  dvou kolech v  důsledku 
koronaviru zastavena.

Václav Ševců

Oddíl nohejbalu
V  roce 2020 byl náš oddíl stejně jako 

spoustu ostatních zasažen situací ohledně 
pandemie. Na jaře to byl zákaz shromažďo-
vání a přes léto strach a opatrnost. Každo-
pádně jsme měli plán a hodlali ho dodržet.

Plán na investici schválený na valné hro-
madě, který byl zároveň poslední fází re-
konstrukce antukového hřiště, zněl jedno-
duše – zamykatelný přístřešek na nářadí.

Valná hromada nám stanovila poměrně 
napnutý rozpočet, ale my věděli, že se nám 
už dříve v  podobných situacích poved-
lo díky úsilí a  přátelům oddílu dotáhnout 
všechny projekty do zdárného konce.

Začalo se jako vždy plánováním. Bylo 
potřeba rozhodnout o  umístění přístřeš-
ku, o  jeho vizuální podobě, materiálech, 
technologiích a aby se to vše finančně ve-
šlo do  stanoveného rozpočtu. Také jsme 
museli vyřešit stavební povolení pro tuto 
stavbu.

Základ přístřešku tvoří deska 3,5 m × 6 m 
s obrubníkem a dlaždicemi, za které chce-
me poděkovat městu Kopidlno, protože 
nám byly zadarmo poskytnuty v rámci re-
konstrukce starých chodníků u  fotbalové-
ho hřiště. Konstrukce ukotvená na základ-

ní desku je ze dřeva a  podařilo se nám ji 
dopravit na místo 25. srpna 2020. Zde patří 
obrovský dík panu Hyršalovi, který nejen 
že celou konstrukci smontoval sám u sebe 
na  zahradě, ale pojal celou akci prakticky 
jako sponzorskou činnost bez náhrady 
na  svůj honorář a  veškerý materiál nám 
poskytl se značnou slevou. Bez tohoto 
pána bychom se kýženého výsledku určitě 
nedobrali. Stejně jako bez pomoci celého 
oddílu, který si jako každý rok od  našeho 
vzniku pěkně máknul.

Opět jsme ale nezapomínali na  to, proč 
to všechno děláme, a  to je láska k  nohej-
balu a týmový duch. Když počasí a situace 
dovolily, byla síť napnutá a hrálo se. Přišlo 
si zahrát i pár nových lidí, kteří se doufejme 
časem přidají k naší partě okolo nohejbalo-
vého oddílu TJ Sokol Kopidlno.

Příští rok plánujeme rozšiřování členské 
základny, drobné úpravy okolo hřiště, prv-
ní oficiální turnaj a samozřejmě užívání si, 
že se nám po čtyřech letech povedlo hřiš-
tě dokončit se vším, co jsme si na začátku 
nastavili.

Jiří Drozen

Oddíl ledeckých táborníků
Článek byl publikován v  Kopidlenských 

listech číslo 4/2020.

Oddíl sportovní všestrannosti
Z  důvodu koronavirových opatření ne-

byl též pořádán ani plánovaný kurz tanců 
a společenské výchovy, který v letních mě-
sících v  dvouletých cyklech pořádají ženy 
z oddílu sportovní všestrannosti.

Milan Šafler

TJ  SOKOL  Kopidlno pořádá  tradiční

Letos  táborová  hra Stroj času – cesta historií

Tábor je pořádán s finanční podporou města Kopidlna

v  termínu  3. 7. – 17. 7. 2021
cena  3500 Kč
pro členy TJ Sokol Kopidlno 3200 Kč

Tábor je určen dětem od 2. třídy ZŠ.

Tábor je umístěn v lesním prostoru u obce 
Ledce u Ml. Boleslavi s možností blízkého 
koupání  (100 m).

Ubytování ve stanech i chatách – sportovní 
hry, soutěže, výlety a spousta legrace!

Podrobnější informace, foto a přihlášky na  
webových stránkách:

www.ledce-kopidlno.wz.cz nebo na facebooku:  
Letní tábor TJ Sokol Kopidlno v Ledcích

Zájemci se mohou hlásit na adrese:

Ing. Milan Šafler (milan.safler@seznam.cz)
Husova 195
Kopidlno 507 32
tel. 607 631 998 večer

DĚTSKÝ LETNÍ TÁBOR
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Každý z kluků si ulovil pořádného candáta
Parta mladých rybářů ukončila sezonu 

ve  velkém stylu. Podařilo se jim chytit bě-
hem jednoho týdne několik krásných, dá se 
říci i kapitálních candátů.

Vše začalo asi takto. V půlce prosince po-
slal Tomáš Procházka (11 let) fotografii svým 
kamarádům z rybářského kroužku, že ulovil 
velikého candáta, který měřil 87 cm. Když 
prý přinesl tuto rybu domů, byl pochválen 
od  svého taťky, který je dlouholetým rybá-
řem, protože takového candáta ulovit, to se 
prý nestane ani zkušených rybářům za  30 
let. Můžeme říct, že měl štěstí, ale…

Kamarádi z  kroužku se mu ozvali, kde 
a  na  co ho chytil atd. Domluvili se a  začali 
na  ten rybník, vždycky tak na  2–3 hodiny, 
jezdit. Během týdne se jim tam společně po-
vedlo ulovit ještě několik krásných candátů. 
Nevím nevím, jestli mluvíme o štěstí, ale je-
nom Tomáš tam chytil další čtyři kusy. Je to 
frajer, byl jsem u toho a jsem z kluků oprav-
du nadšený. Asi jsme trefili ten správný čas, 
neboť si každý svého vytouženého candáta 
ulovil.

Chtěl bych ještě říci, že jsme si za  celou 
sezonu užili spoustu legrace, například když 
jeden z mladých rybářů nahazoval a zachy-
til se háčkem o  svůj druhý prut, který ležel 
na  břehu, a  jak nahodil, tak ten prut letěl 
cca 20 metrů do vody. Nebo se také párkrát 
stalo, že nepozorný rybář musel pro prut 
do vody skočit, když mu ho tam ryba při zá-
běru stáhla. Někdy se nám tyto úsměvné zá-
žitky podaří zachytit na video a pak se tomu 
ještě dlouho smějeme.

Chtěl bych je všechny pochválit za to, jak 
se u vody a v přírodě umí chovat a jak dobře 
ovládají rybařinu. Kluci, jen tak dál.

V  neposlední řadě bych chtěl poděkovat 
také těm, kteří se starají o to, aby naše spor-
tovní rybníky byly takto dobře zarybněné.

Michal Slavík
David Slavík, 10 let (candát 70 cm) Tomáš Procházka, 11 let (candát 87 cm)

Ondřej Rozsypal, 14 let (candát 70 cm)
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Myslivecký rok 2020 začal, jak je již po-
slední roky zvykem, nezimním počasím. 
Díky tomu se první brigáda uskutečnila již 
po  polovině ledna. Byla věnována hlavně 
úklidu odchovny.

Začátkem března se však v ČR objevili prv-
ní pacienti s virusem covid-19. Došlo k ome-
zení ve  shromažďování osob, což postihlo 
i náš spolek. Byla zrušena veškerá plánovaná 
členská činnost. Každodenní starostí každé-
ho z  nás se stalo zajištění ochranných po-
můcek pro sebe a blízké. Respirátory, roušky 
a  dezinfekce se staly nedostatkovým zbo-
žím. Samotný výkon práva myslivosti i přes 
to nebyl úplně zastaven, pouze značně ome-
zen. Povoleny zůstaly nadále individuální 
lovy (bylo nutné plnit plán lovu). Začal však 
být problém s  výkupem zvěřiny. Některé 
výkupny přestaly úplně fungovat. Byli jsme 
nuceni změnit režim brigád (max. ve  dvou, 
s ochrannými pomůckami, rozšíření i na vše-
dní dny). Plán práce na rok 2020 se nám však 
nakonec podařilo splnit.

Po  uvolnění opatření jsme se mohli spo-
lečně konečně sejít až na  výroční členské 
schůzi 6. června. Po ní následovala další spo-

lečenská akce, kterou byly dne 18. července 
2020 klubové zkoušky slídičů a  retrieverů. 
Zúčastnilo se celkem 16 psů se svými vůdci. 
Počasí zkouškám přálo a vše se podařilo za-
jistit tak, jak jsme si plánovali. Se samotným 
výkonem psů však nebyli všichni vůdci spo-
kojeni, sedm jich při zkouškách neobstálo. 
Přesto lze konstatovat, že si i  oni nakonec 
den strávený v naší honitbě užili.

Bohužel se po  prázdninách opět začala 
horšit epidemiologická situace, počty na-
kažených a hospitalizovaných s covidem-19 
narůstaly. To mělo pochopitelně opět dopad 
i na nás. Výkup zvěřiny se prakticky zastavil, 
a  my měli, na  vrcholu lovecké sezóny, pro-
blémy s  odbytem. Tak jako ostatní spolky 
začali jsme i  my nabízet zvěřinu fyzickým 
osobám. Díky příznivě nastaveným cenám 
lze konstatovat, že se nám podařilo tuto ne-
lehkou situaci zvládnout. Příjem z prodeje je 
pro náš spolek prakticky hlavním a  nejdů-
ležitějším zdrojem, ze kterého financujeme 
celoroční chod, nákup krmení pro zvěř, ma-
teriálu na opravy a stavby mysliveckých zaří-
zení a další nutné výdaje. Bohužel v listopa-
du se situace okolo covidové pandemie ještě 

zhoršila. Na  výborové schůzi jsme, po  zvá-
žení všech zdravotních rizik, jednohlasně 
rozhodli zrušit plánované hony na drobnou 
zvěř. Podobně se zachovala i velká část dal-
ších mysliveckých spolků. I když máme mys-
livost rádi, zdraví bylo a je na prvním místě.

V prosinci jsme pak zvládli splnit svůj bri-
gádnický závazek pro město Kopidlno po-
stavením oplocenky v lese za obcí Drahoraz. 
Tím pro nás nestandardní rok 2020 skončil.

Závěrem bychom chtěli poděkovat nejen 
těm, na jejichž pozemcích provádíme výkon 
práva myslivosti, za pochopení a vstřícnost, 
ale i  všem ostatním, kteří nám pomáhají 
a chápou nelehkou práci myslivců v dnešní 
době. V neposlední řadě děkujeme pak ka-
ždému, kdo se v přírodě pohybuje, za ohle-
duplnost.

Doufáme, že rok 2021 nám opět dovolí 
věnovat se myslivecké činnosti tak, jak to vy-
žadují tradice a jak tomu bylo v předchozích 
letech, tj. bez výrazných omezení a  mimo-
řádných opatření.

Za MS Bažantnice Kopidlno  
Mgr. Bc. Miroslav Popelák

Covid přinesl myslivcům problémy s odbytem  
na vrcholu lovecké sezóny
Myslivecký spolek Bažantnice Kopidlno v roce 2020

Sportovní rybolov v roce 2020

Český rybářský svaz, z.  s., místní organi-
zace Kopidlno, zajišťuje pro občany z  Ko-
pidlna a  blízkého okolí vyžití ve  sportov-
ním rybolovu. Sportovnímu rybolovu se 
v roce 2020 věnovalo 132 členů organizace, 
z  toho 20 dětí. MO ČRS Kopidlno provo-
zuje po  celý kalendářní rok 2020 rybářský 
kroužek pro děti. V roce 2020 MO Kopidlno 
pořádala dvě rybářské soutěže v  lovu ryb 

na  udici, a  to dne 6. 6. 2020 pro mládež 
a  dospělé osoby a  dne 11. 7. 2020 rybář-
skou soutěž v lovu ryb na udici a v rybolov-
né technice pro děti. Soutěží se zúčastnilo 
35 dospělých osob a  39 dětí. Soutěžícím 
byly poskytnuty ceny a  občerstvení. Dále 
MO Kopidlno pořádala v  únoru a  v  říjnu 
dvě celokrajské soutěže pro děti v rybolov-
né technice. Soutěží se zúčastnilo 58 dětí. 

Dětem bylo poskytnuto stravování a  ceny. 
MO Kopidlno v  roce 2020 zajistila dětem 
z rybářského kroužku účast na dalších třech 
rybářských závodech pořádaných Českým 
rybářským svazem v  Královéhradeckém 
kraji. MO Kopidlno v roce 2020 zajistila pro-
střednictvím svých členů chov ryb ve třech 
chovných rybnících.

Ing. Rostislav Vodák
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Když nemohli fotbalisté hrát, 
chopili se nářadí a zvelebili zázemí

Český červený kříž v Kopidlně v roce 2020 HC Žralok Pševes 
loni stihl jenom 
dva zápasy

Bohužel v  souvislosti s  pandemií covi-
du-19 a  nařízením vlády České republiky 
jarní část soutěžního ročníku 2019/2020 ne-
byla vůbec zahájena a později byly soutěže 
ukončeny bez sestupů a  postupů. Přestože 
se nehrálo, nezaháleli jsme a  pokračovalo 
se ve zvelebování zázemí položením dlažby 
před stánkem a udírnou.

Podzimní část ročníku 2020/2021 byla 
zahájena, ale probíhala s  omezením počtu 
diváků. Později bez diváků, a  ti jsou přece 
kořením fotbalu. Takže atmosféra na hřištích 
jak doma, tak venku vlastně fotbalová neby-
la, protože fotbal bez diváků je jako pivo bez 

pěny. Po odehrání asi poloviny podzimních 
zápasů došlo opět nařízením vlády České 
republiky k zastavení soutěží po dobu nou-
zového stavu.

Byl tak čas opět vzít nářadí do rukou a udě-
lat něco pro naše zázemí. Položil se nový pří-
vod elektrické energie z kabin do pokladny 
a také jsme pořídili nový sklad pro sekačku 
a  další technické vybavení, hned proti po-
kladně. Přijďte se podívat na fotbal, kterého 
se snad v brzké době dočkáme.

Výsledky zápasů, tabulky a další informa-
ce najdete na stránkách www.fkkopidlno.cz.

Zdeněk Serinek

Místní skupina Českého červeného kříže 
v Kopidlně má 59 členů. Převažují ženy, a to 
většinou v důchodovém věku.

Valná hromada plánovaná na 25. března 
na  Radnici byla kvůli koronavirové situaci 
odložena a  konala se až 17. června v  so-
kolovně. Na  schůzi se představila členům 
nová ředitelka OS v  Jičíně, paní Harbicho-
vá. Za dlouhodobě nemocnou paní Renatu 
Šmídovou převzala pokladnu paní Petra 
Smutná. Po schůzi nám v kulturním příspěv-
ku zahrála hudba nejen k  poslechu, ale 
i k tanci. TJ Sokol děkujeme, že nám umožni-
li valnou hromadu v sokolovně uskutečnit.

Zdravotní dozory: V  zimě na  lyžařském 
výcviku žáků základní školy – paní Ivana 

Grohová. V červnu na dětském dnu, pořáda-
ném Kopidlenskými žížalkami – paní Petra 
Smutná a  Zuzana Mlynářová. Ostatní plá-
nované dozory odpadly, tak jak byly rušeny 
kulturní a sportovní akce.

5. září se konal tradiční poznávací zájezd, 
tentokrát na hrad Český Šternberk a zámek 
Jemniště s přilehlým parkem. I zde se zřej-
mě projevil vliv pandemie, protože nebyl 
zcela zaplněný autobus. Je to škoda. Oba 
tyto objekty stály za  prohlídku, a  i  počasí 
bylo velice příznivé. Na  tento zájezd jsme 
použili příspěvek od Městského úřadu v Ko-
pidlně, a to na dopravu pro členy. Srdečně 
za něj děkujeme.

Svatava Pelantová

HC Žralok Pševes není vlastně spo-
lek, ale parta chlapů a  kluků, kteří si 
jdou rádi zahrát hokej. Tento hoke-
jový tým organizuje během zimního 
období kolem 20 zápasů na  zimním 
stadionu v  Jičíně. Bohužel v  loňském 
roce 2020 se většina zápasů nemohla 
konat, protože to nedovolovala vládní 
opatření, která platila během pande-
mie koronaviru. HC Žralok Pševes tedy 
zahrál pouze dva zápasy s  týmem HC 
Cholenice.

František Vlček


